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Po raz pierwszy o koncepcji sustainable 
growth, czyli zrównoważonego rozwoju, 
usłyszałam jeszcze pod koniec lat 90. XX 
wieku podczas Forum Ekonomicznego 

w Davos. Skandynawski ekspert, który ją przedsta-
wił, wzbudził zainteresowanie dziennikarzy, lecz nie 
wywołał większego wrażenia na szefach i właścicie-
lach czołowych, globalnych firm.

Przez lata mogło się wydawać, że zrównoważony 
rozwój zostanie w sferze idei, albo – co najwyżej – 
stanie się elementem PR i marketingu, do którego 
zepchnięto społeczną odpowiedzialność biznesu, 
czyli CSR. Wiele osób szczerze zaangażowanych 
w tenże CSR może się oburzać na tę kwalifikację, lecz 
potwierdzają ją budżety firm, w których wydatki na 
CSR są zwykle przypisane do marketingu. 

Zupełnie inaczej jest w przypadku koncepcji ESG, 
która od początku bazowała na konkretnych celach 
i wskaźnikach. Wyzwaniem była  różnorodność tych 
wskaźników i spora dowolność w ich raportowaniu, 
co ograniczyło  efekty pierwszej unijnej dyrektywy 
NFRD dotyczącej publikowania rozszerzonych 
informacji niefinansowych przez największe spółki 
giełdowe. Okazało się jednak, że NFRD była tylko 
rozgrzewką przed rewolucją, jaką wkrótce wprowa-
dzi jej następczyni, dyrektywa CSRD. Rewolucją 
wspartą przez kilka innych regulacji (na czele 
z taksonomią), które ograniczą dowolność w rapor-
towaniu niefinansowym. Ich wspólnym hasłem może 
być słowo „sprawdzam”. 

Będzie ono motywem przewodnim obowiązkowych 
już audytów raportów ESG oraz posłuży inwestorom 
mogącym – nareszcie – porównywać ustandaryzowa-
ne informacje i dane. Skończy się manewrowanie 
wskaźnikami, by pokazać tylko te, które wypadły 
najlepiej, nie da się już pomijać niewygodnych 
informacji. Szefowie firm będą musieli się przyjrzeć 
swojemu biznesowi i zacząć mierzyć różne rzeczy nie 
tylko u siebie, ale i u dostawców. Także tych z drugiego 
końca – zwykle tego biedniejszego – świata, który 
pomagał bogatym krajom zapomnieć o ściekach, 
śmieciach i przymusowej pracy.  

Słowo „sprawdzam” mocno wybrzmi nie tylko 
w komunikacji z inwestorami, ale także z konsumen-
tami. Nowa dyrektywa Green Claims, która ma 
wprowadzić w Unii spójny, obwarowany karami 
system weryfikacji „zielonych komunikatów” 
i ukrócić greenwashing, sprawi, że firmy dobrze się 
zastanowią, zanim pochwalą się zielonością 
produktu, usługi czy całego biznesu.

KOMENTARZ

Firmy częściej 
usłyszą „sprawdzam” 

Tylko przedsiębiorstwa świadomie i odpowiedzialnie prowadzące swoją 
działalność będą w stanie utrzymać się na rynku.
KATARZYNA KUCHARCZYK

Przed transformacją 
nastawioną na zrów-
noważony rozwój 
nie ma odwrotu. 
Mnogość regulacji, 

oczekiwań rynkowych, naci-
sków ze strony inwestorów, 
klientów i konsumentów – to 
wszystko sprawia, że biznes 
staje się coraz bardziej zrów-
noważony. Transformacja nie 
jest łatwym zadaniem, szcze-
gólnie w czasach spowolnienia 
gospodarczego.

– Transformacja dla wielu 
firm będzie oznaczała zmiany 
w modelu biznesowym, ope-
racjach, założeniach strate-
gicznych. Recesja i  kolejne 
kryzysy weryfikują odpor-
ność i stabilność modelu biz-
nesowego, w tym również to, 
jak dojrzale firma podchodzi 
do zarządzania zrównoważo-
nym rozwojem – podkreśla 
Maria Krawczyńska, dyrek-
torka departamentu CSR 
i  zrównoważonych finansów 
w BNP Paribas BP.

Motywujące przepisy

Rosnąca presja otoczenia 
rynkowego na inwestycje 
w  zrównoważony biznes jest 
potęgowana przez liczne obo-
wiązki regulacyjne.

– Wprowadzane są one m.in. 
postanowieniami dyrektywy 
CSRD, rozporządzenia SFDR  i 
zmianami zakresu informacji 
ujawnianych przez banki 
w raportowaniu adekwatności 
kapitałowej – wymienia An-
drzej Gałkowski, partner 
w dziale usług doradczych dla 
sektora finansowego w KPMG.

Pierwsze regulacje unijne 
związane ze zrównoważonym 
rozwojem obowiązują już 

sektor finansowy oraz naj-
większe spółki giełdowe, 
a w kolejnych latach obowią-
zek raportowania ESG rozsze-
rzony zostanie na mniejsze 
podmioty – w  tym na sektor 
MŚP. W  sumie może objąć 
ponad 3500 firm.

Jednym z  istotnych tren-
dów związanych ze zrówno-
ważonym finansowaniem jest 
powstawanie produktów 
i instrumentów finansowych 
wspierających przejście na 
zrównoważoną gospodarkę. 
Przykładami mogą być kre-
dyty zwane sustainability-
-linked, zielone obligacje czy 
fundusze inwestycyjne pro-
mujące aspekt społeczny lub 
środowiskowy (określane 
jako „jasnozielone”) albo 
mające na celu zrównoważo-
ne inwestycje (zwane „ciem-
nozielonymi”).

Rozwój oferty produktowej 
określanej jako zielona czy 
zrównoważona powoduje 
wzrost ryzyka tzw. greenwa-
shingu, czyli marketingowego 
przedstawiania produktów 
jako zrównoważonych jedy-
nie w celu przyciągnięcia in-
westorów bądź poprawy wi-
zerunku.

– Odpowiedzią na to ryzyko 
jest wprowadzanie przez regu-
latorów na poziomie unijnym 
jednolitych i  standaryzowa-
nych wymogów w  zakresie 
definiowania zrównoważonej 
działalności oraz ujawniania 
informacji inwestorom – pod-
kreśla Iwona Galbierz-
-Sztrauch, partner w  KPMG 
w Polsce.

Coraz więcej firm dostrzega 
w zrównoważonym finansowa-
niu nie tylko wyzwania, ale też 
szanse. I tak na przykład przy 

wyborze finansowania powią-
zanego ze zrównoważonym 
rozwojem, w którym wysokość 
marży kredytu powiązana jest 
z realizacją określonych celów 
ESG, przedsiębiorstwa mają 
możliwość uzyskania istotnych 
korzyści finansowych. 

– Co więcej, jest to dodatko-
wy motywator do poprawy 
wewnętrznych procesów 
uwzględniających wpływ śro-
dowiskowy i społeczny przed-
siębiorstwa. Zdecydowanie 
najmocniej tego typu finanso-
waniem zainteresowane są 
duże spółki – ocenia przedsta-
wicielka BNP Paribas BP.

Rynek kapitałowy 
się zazielenia

Znaczący zastrzyk zielonych  
finansów płynie z  Europej-
skiego Banku Inwestycyjnego. 
W 2022 r. kontynuował on fi-
nansowanie transformacji 
energetycznej w  Polsce (996 
mln euro). Z kolei wsparcie dla 
zrównoważonego rozwoju 
miast i  regionów wzrosło do 
3,19 mld euro, a łączny udział 
zielonych projektów w EBI od 
2021 r. poszedł w górę o 7 pkt 
proc., do  49 proc.

Zrównoważone finanse to 
temat, który coraz częściej 
pojawia się również w kontek-
ście rynku kapitałowego.

– Wiemy, że trend związany 
z zielonymi finansami i finanso-
waniem transformacji klima-
tycznej jest nie tylko ogromnym 
wyzwaniem dla inwestorów 
prywatnych, ale też wielką 
szansą dla rozwoju polskiego 
rynku kapitałowego. Wiąże się 
z rozwojem nowych produktów 
i  instrumentów finansowych, 
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Zrównoważone 
finanse to nie moda

 Źródło: GPW, Bloomberg, * prognoza

Czy strategia zbudowana na ESG
ma pozytywny wpływ na wyniki
finansowe, w proc.

Czy firma  działająca zgodnie
z ESG jest postrzegana
jako mniej ryzykowna, w proc.

Czy w ostatnich 2 latach wzrosła
skala inwestycji ESG, w  proc.

Aktywa ESG na świecie,
w bln dol.
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Największą poprawę 
widać w raportach 
spółek, które już są 
liderami w  rapor-
towaniu niefinan-

sowym – ocenia prof. Maria 
Aluchna, kierownik Katedry 
Teorii Zarządzania Szkoły 
Głównej Handlowej, komentu-
jąc wyniki najnowszej analizy 
raportów niefinansowych 
spółek notowanych na GPW, 
którą już po raz piąty przepro-
wadził zespół badaczy z  jej 
katedry oraz z Centrum Badań 
nad Odpowiedzialnym Bizne-
sem SGH. Badacze, którzy od 
2017 roku – pierwszego roku 
obowiązkowego raportowania 
niefinansowego – oceniają 
jego ewolucję w Polsce, w naj-
nowszej analizie uwzględnili 
147 spółek. W ich opinii prze-
łomowych zmian w ujawnianiu 
informacji niefinansowych nie 
widać, chociaż – jak przyznaje 
kierownik badania, prof. Rafał 
Mrówka – można obserwować 
bardzo powolny postęp jako-
ściowy w raportach.

Liderzy czują presję

Zdaniem prof. Aluchny na-
rastające różnice w  jakości 
raportowania wynikają z róż-
nej presji na spółki. Firmy, 
które mają silne, znane marki 
i  zagranicznych inwestorów 
wśród akcjonariuszy, czują 
znacznie większą presję niż 
pozostałe firmy, których ra-
porty są mniej szczegółowe. 
I  niekiedy ograniczają się do 
prostej aktualizacji raportów 
z  poprzednich lat – uważa 
prof. Maria Aluchna.

Jednak w tym roku również 
one mogą się przyłożyć do 
pracy, gdyż w przygotowywa-
nych obecnie raportach niefi-

nansowych za 2022 r. spółki 
muszą już dużo bardziej kon-
kretnie i szczegółowo określić 
podejście do środowiska natu-
ralnego. Wymagają tego prze-
pisy obowiązującej od ubie-
głego roku unijnej taksonomii, 
która pomoże jednoznacznie 
ocenić czy i w jakim stopniu  
prowadzona przez firmę dzia-
łalność jest zrównoważona 
środowiskowo.

– Informacji na ten temat 
będą używały instytucje finan-
sowe przy podejmowaniu de-
cyzji, w  kogo inwestować 
i  komu udzielić kredytu, 
a komu nie – przypominał na 
łamach „Parkietu” Piotr Bier-
nacki, wiceprezes Stowarzy-
szenia Emitentów Giełdowych 
i prezes Fundacji Standardów 
Raportowania, członek unijnej 
EFRAG Sustainability Repor-
ting TEG. 

W raportach za 2022 r. po-
przeczka jest ustawiona 
znacznie wyżej niż przed ro-
kiem, gdy największe spółki 
giełdowe miały określić, jaki 
procent ich działalności kwa-
lifikuje się do taksonomii. – 
Jak wynika z analizy SGH, nie 
wszystkie temu sprostały: 78 
proc. firm przekazało takie 
informacje. Taksonomia dołą-
czyła w  tym roku do kwestii, 
które nie są raportowane 
w  sposób należyty – uważa 
prof. Mrówka. 

Zdaniem prof. Aluchny, wi-
dać też, że spółki przygotowu-
ją się do wymagań taksonomii 
i coraz więcej uwagi poświęca-
ją kwestiom środowiskowym. 

Nadal wśród kwestii, któ-
rym firmy poświęcają w swych 
raportach zbyt mało uwagi,  są 
poszanowanie praw człowieka 
i  przeciwdziałanie korupcji. 
Firmy opisują swoje działania 
w tych obszarach krótko albo 
wcale i bardzo rzadko przed-
stawiają kluczowe wskaźniki 

efektywności, które pozwalają 
ocenić postęp w  tych obsza-
rach. Najlepiej i  najszerzej 
(podobnie jak w poprzednich 
latach) były raportowane za-
gadnienia i wskaźniki dotyczą-
ce spraw pracowniczych. 

Brakuje wskaźników 

Zdaniem prof. Aluchny sła-
bością raportów niefinanso-
wych sporej części spółek jest 
niechęć do podawania danych 
wskaźnikowych, a  ich brak 
utrudnia ocenę postępu w ja-
kimś obszarze. Niekiedy też, 
by ukryć brak tego postępu, 

firmy zmieniają metodykę li-
czenia danych. Takie podejście 
podważa nie tylko rzetelność, 
ale także sens raportowania, 
które – jak przypomina Maria 
Aluchna – ma wpływać na 
szybsze przestawienie firm 
i całej gospodarki na zrówno-
ważony rozwój zgodny z zasa-
dami ESG, czyli z naciskiem na 
ochronę środowiska natural-
nego i  klimatu (E), odpowie-
dzialność społeczną (S) i  ład 
korporacyjny (G).

Jakość raportów czołowych 
polskich spółek tworzących 
indeks WIG20 nie najlepiej 
wypadła w  ogłoszonym nie-
dawno międzynarodowym 

raporcie „Global ESG Moni-
tor” (GEM), który podsumował 
wyniki analizy przejrzystości 
raportowania największych 
firm na świecie. Badanie obję-
ło 625 raportów ESG opubli-
kowanych w  zeszłym roku 
przez 350 spółek wchodzących 
w  skład dziesięciu najwięk-
szych indeksów giełdowych, 
w tym polski WIG20. 

Okazało się, że pod wzglę-
dem przejrzystości i  zgroma-
dzonych informacji raporty 
czołowych spółek z  GPW zaj-
mują przedostatnie miejsce 
w rankingu. Zdobyły zaledwie 
51 pkt na 100, przy średnim 
wyniku wynoszącym w Europie 

66 pkt. Podobnie jak w analizie 
SGH, także w  raporcie GEM 
polskie firmy wypadły najlepiej 
w  raportowaniu kwestii pra-
cowniczych. 

Dużo stron, mało treści

Jak podkreślali autorzy 
GEM, wprawdzie polskie ra-
porty należą do najobszer-
niejszych, lecz nie wpływa to 
na ich wartość informacyjną 
i przejrzystość. Pomimo czę-
sto poruszanych w raportach 
kwestii dotyczących klimatu, 
w  tym raportowanej przez 
wszystkie spółki z  WIG20 
emisji gazów cieplarnianych, 
co czwarta firma nie podaje 
celów i  terminów redukcji 
emisji, a w ich strategiach ESG 
brakuje często istotnych 
szczegółów, takich jak sposób 
osiągania celów i czas ich re-
alizacji. 

Niewiele jest też konkretów 
w  informacjach dotyczących 
łańcucha dostaw. Aż 70 proc. 
spółek nie raportuje czynni-
ków ryzyka związanych z  ich 
łańcuchami dostaw, a tylko 30 
proc. opisuje proces oceny 
naruszeń praw człowieka 
przez dostawców. 

Podczas lutowej prezentacji 
raportu Ariane Hofstetter 
i Michael Diegelmann, współ-
założyciele GEM, zwracali 
uwagę, że choć aż 80 proc. 
spółek z  WIG20 informuje 
w raportach o przeprowadze-
niu analizy istotności wpływu 
na otoczenie, to w niektórych 
przypadkach ocena istotności 
tego wpływu wydaje się raczej 
ćwiczeniem niż narzędziem 
strategicznym. Tymczasem 
trzeba zarówno ocenić to, jak 
spółka wpływa na otoczenie, 
w  tym swoich interesariuszy, 
jak i przeanalizować wpływ 
interesariuszy na funkcjono-
wanie spółki – przypominała 
Ariane Hofstetter. 

Według GEM pod względem 
przejrzystości i  zgromadzo-
nych w  raportach informacji 

ANALIZA

Rzetelne raporty ESG to podstawa   

Źródło: SEG, FSR, CSR Info, * cztery ze 151 spółek podlegających obowiązkowi raportowania skorzystały ze zwolnienia 

Raportowanie niefinansowe w Polsce 2010–2022, liczba spółek, które opublikowały raport
na temat informacji niefinansowych
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Raporty niefinansowe opublikowane
w 2022 r. według formy, w szt.
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prezes Stowarzyszenia 
Emitentów Giełdowych

Zakres raportowania czynników zrównoważonego rozwoju przez 
spółki giełdowe z roku na rok rośnie. Na pierwszy ogień poszli 
najwięksi emitenci (ok. 150 notowanych spółek), którzy już od kilku 
lat są zobowiązani do publikacji czynników ESG, lecz wcześniej 
raportowane dane były często niekompletne i mało porównywalne 
z uwagi na bardzo różną metodykę zbierania i agregacji danych.
Wdrożenie taksonomii Sustainable Finance doprowadziło do 
zharmonizowania raportowania dzięki konieczności odniesienia się 
do ściśle określonych parametrów. Marzec jest okresem szczegól-
nie wytężonych prac w tym względzie – spółki kończą raporty za 
rok 2022 i muszą w nich przedstawić nowe rodzaje informacji. 
Chodzi o weryfikację, jaka część ich działalności jest zgodna 
z zasadami zrównoważonego finansowania, a przede wszystkim 
z technicznymi kryteriami kwalifikacji (TKK) i minimalnymi 
gwarancjami (MG). Pytania emitentów zgłaszane podczas 
organizowanych przez SEG spotkań konsultacyjnych dotyczą przede 
wszystkim metod odnalezienia się w gąszczu taksonomii, i to na 
różnych poziomach. Poczynając od przypisania spółce konkretnych 
rodzajów działalności zgodnie z unijną nomenklaturą NACE (co 
powinno być zrealizowane już rok temu, ale nie wszyscy zrobili to 
wystarczająco wnikliwie), poprzez kwestie dotyczące szczegółowej 
analizy różnych części składowych działalności (jeśli tylko fragment 
działalności jest zgodny z TKK, to jak wyodrębnić część „zieloną”?), 
aż po wymogi kwestii dotyczących praw człowieka i praw pracowni-
czych. Przed nami kolejne wyzwania: za rok 2023 największe 
spółki będą musiały raportować dużo więcej danych taksonomicz-
nych, a za rok 2024 wdrożona zostanie nowa forma raportowania 
w oparciu o dyrektywę CSRD i związane z nią jednolite unijne 
standardy raportowania czynników zrównoważonego rozwoju 
(ESRS-y). W kolejnym roku wymóg ten obejmie również duże 
spółki niegiełdowe i właśnie dla tej grupy przygotowanie raportów 
prawdopodobnie będzie najtrudniejsze. ∑

OPINIE DLA „RZECZPOSPOLITEJ”
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Agnieszka 

Skorupińska

wiceprzewodnicząca Komitetu 
ds. ESG przy Krajowej Izbie Gospodarczej, 
partnerka w kancelarii CMS Polska

Nasza praktyka pokazuje, że presja inwestorów ma bardzo duże 
znaczenie i dla wielu firm jest pierwszą okazją do zetknięcia się 
z kwestiami zrównoważonego rozwoju. W drugiej kolejności działa 
presja klientów, którzy oczekują coraz większej liczby informacji z tego 
zakresu. Niektóre firmy rozumieją już, że zajęcie się kwestiami 
zrównoważonego rozwoju na jak najwcześniejszym etapie zapewni im 
przewagę konkurencyjną, przynajmniej w średnim terminie. Te 
wszystkie podmioty zazwyczaj już działają w zakresie ESG i nowe 
wymogi raportowe wynikające z CSRD i ESRS nie będą dla nich 
zaskoczeniem, chociaż również dla nich mogą one być sporym 
wyzwaniem. Nadal jednak pozostaje duża grupa przedsiębiorstw, 
która jeszcze nie poczuła presji inwestorów czy kontrahentów. Wkrótce 
się to zmieni; wdrożenie dyrektywy CSRD sprawi, że obowiązek 
raportowania w zakresie zrównoważonego rozwoju obejmie wszystkie 
duże (już nie tylko giełdowe firmy), a także małe i średnie spółki.
Dla nich nowe regulacje będą pierwszym zimnym prysznicem. O tyle 
niefortunnym, że firmy te będą pewnie miały niewiele czasu na 
przygotowanie się do raportowania w zakresie zrównoważonego 
rozwoju. Większość z nich, w tym nawet duże przedsiębiorstwa, nie  
jest dzisiaj na to gotowa. Trzeba przede wszystkim pamiętać, że 
raportowanie ESG wiąże się z wykonaniem ogromnej pracy 
u podstaw. Wymaga zebrania informacji, obliczenia np. śladu 
węglowego, przygotowania dokumentów, odpowiednich polityk, 
a także przygotowania zarządu i kadry kierowniczej. Dopiero po 
wykonaniu tej tytanicznej pracy można przedstawić wyniki działań 
w raporcie zrównoważonego rozwoju. Na razie wiele polskich firm 
dopiero uzupełnia podstawowe luki. W przypadku co najmniej części 
z nich kwestie ESG nie były traktowane do tej pory priorytetowo i to 
podejście trzeba zmienić. Dlatego też wszyscy powinni być zachęcani 
do zajęcia się tym tematem jak najszybciej, zanim zostanie to 
wymuszone przez regulacje. Temu celowi służą m.in. takie inicjatywy, 
jak Szkoła ESG współorganizowana przez KIG i ADN. ∑
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Tomasz

Wiśniewski

wicedyrektor działu produktów 
informacyjnych i wskaźników Giełdy 
Papierów Wartościowych w Warszawie

Z badań przeprowadzonych przez nas w ostatnim czasie wynika, 
że wśród największych firm giełdowych, wchodzących w skład 
indeksów WIG20, mWIG40 oraz sWIG80, 37 proc. z nich wypełnia 
obowiązujące obecnie wymogi dyrektywy NFRD poprzez 
publikację raportów zrównoważonego rozwoju. Kolejne 30 proc. 
realizuje ten wymóg w formie oświadczeń lub sprawozdań na 
temat informacji niefinansowych. Ponad 78 proc. spółek wykorzy-
stuje w tym procesie standard GRI, co czwarta publikuje wskaźniki 
zgodnie z wytycznymi TCFD, a 13 proc. bazuje na krajowym 
Standardzie Informacji Niefinansowej. 66 proc. firm stwierdziło, że 
śledzą zmiany wymogów regulacyjnych, w szczególności 
dyrektywę CSRD. To może oznaczać, że spółki, które obecnie 
raportują dane pozafinansowe, nie będą miały problemów 
z dostosowaniem się do nowych regulacji. Mamy jednak świado-
mość, że w krótkim czasie obejmą one wszystkie spółki giełdowe, 
a dla wielu z nich wypełnienie nowych wymogów może być dużym 
wyzwaniem.
Dlatego też GPW podejmuje działania przygotowujące emitentów 
do realizacji obowiązków związanych z raportowaniem danych 
ESG. W tym roku planujemy publikację zaktualizowanego 
przewodnika Giełdy na temat raportowania ESG. Będzie on odnosił 
się do zagadnień, które pojawiły się w ostatnich dwóch latach, 
skupiając się przede wszystkim na wymogach wynikających 
z ESRS. Ponadto zaczynamy dwa projekty edukacyjne: kurs dla 
przedstawicieli spółek pozwalający na pozyskanie podstawowej 
wiedzy z zakresu ESG oraz studia podyplomowe dla przyszłych 
menedżerów ESG, którzy będą wspierać spółki w wypełnianiu 
nowych obowiązków informacyjnych. Ważna jest aktywność 
samych firm – warto zainteresować się dostępną na rynku ofertą 
edukacyjną i uzupełnić swoją wiedzę związaną z nowymi 
regulacjami. Może to stanowić gwarancję płynnego dostosowania 
się do raportowania ESG. ∑
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za 2021 r. najlepiej wypadły: 
Santander Bank Polska, PZU, 
PKN Orlen, CCC i  Orange 
Polska. Tylko jedna spółka – 
Santander Bank Polska, który 
zdobył 76 pkt na 100 – prze-
kroczyła próg 75 pkt kwalifi-
kujący ją do grupy firm o bar-
dzo wysokiej przejrzystości. 

Zdaniem Ariane Hofstetter 
coraz większą transparent-
ność raportów ESG będą wy-
muszać na spółkach kolejne 
regulacje prawne, lecz jeszcze 
większe znaczenie będzie 
miała presja inwestorów i in-
stytucji finansowych. – Spółki, 
które nie będą dbały o wysoką 
jakość raportowania, ryzykują 
brakiem popytu na swoje ak-
cje i  utrudnionym dostępem 
do finansowania – przypomi-
nała współzałożycielka GEM.

Cel taksonomii

Opinię Hofstetter potwier-
dza ubiegłoroczne badanie 
PwC, według którego 59 proc. 
inwestorów instytucjonalnych 
wymaga od spółek m.in. klu-
czowych wskaźników efektyw-
ności (KPI) w  informacjach 
dotyczących ładu korporacyj-
nego. Taką ocenę ułatwi teraz 
inwestorom unijna taksonomia 
działalności zrównoważonej 
środowiskowo. 

Ilona Pieczyńska-Czerny, 
dyrektor w  firmie doradczej 
PwC, zwraca uwagę, że wpro-
wadzenie taksonomii miało 
konkretny cel – nakierowanie 
inwestycji na zrównoważoną 
środowiskowo działalność go-
spodarczą. Chodzi zarówno 
o  inwestorów, jak i o  same 
spółki, które powinny potrakto-
wać taksonomię jako wskazów-
kę przy planowaniu projektów 
rozwojowych. Najpierw jednak, 
już w tym roku, muszą się zmie-
rzyć z dużo szerszym raporto-
waniem w tym zakresie. 

Jak ocenia dr Aleksandra 
Stanek-Kowalczyk, ekspertka 
ds. ESG i  adiunkt w  SGH, 
ujawnienie pełnych danych 

wynikających z  taksonomii, 
które jest już obowiązkowe 
w raportach za 2022 r., ozna-
cza duże wyzwanie dla firm. 
Nie tylko dlatego, że w  tak 
szerokim zakresie robią to po 
raz pierwszy, ale również ze 
względu na specyfikę ujaw-
nień taksonomicznych, które 
wymagają zmiany myślenia 
o powiązaniu danych finanso-
wych i ESG. 

Joanna Maras, starszy spe-
cjalista ds. zrównoważonego 
rozwoju i  ESG w  Santander 
Bank Polska, wyjaśnia, że bank 
dostosowuje proces raporto-
wania do licznych regulacji, 
które dotyczą sektora finanso-
wego, w  tym taksonomii UE, 
dyrektywy CSRD, a  także 
oczekiwań EBA (Europejskie-
go Urzędu Nadzoru Bankowe-
go) w zakresie ujawnień ryzyk 
ESG w ramach Filara III. 

– W bieżącym roku wyzwa-
niem było również raportowa-
nie według zaktualizowanego 
standardu GRI. W nowej wersji 
wytycznych wprowadzono 
kilka istotnych zmian, które 
należy mieć na uwadze, przy-
gotowując raport – twierdzi 
Joanna Maras, dodając, że - 
podobnie jak wiele firm - spół-
ka mierzy się z  brakiem da-
nych, które umożliwiają po-
miar i  zarządzanie emisjami 
gazów cieplarnianych powsta-
łymi w  jej łańcuchu wartości 
(tzw. Scope 3).  

Jak zgodnie podkreślają 
eksperci ds. ESG i spółki, naj-
większym wyzwaniem będzie  
wdrożenie dyrektywy rapor-
towania zrównoważonego 
rozwoju (CSRD), która zastąpi 
dotychczasowe przepisy. Klu-
czowe zmiany to wprowadze-
nie ESRS, jednolitych unijnych 
standardów raportowania 
ESG, oraz obowiązkowa ze-
wnętrzna weryfikacja, czyli 
audyt raportów niefinanso-
wych. Obecnie takiego wymo-
gu nie ma i  – jak wynika 
z przeprowadzonej przez fir-
mę EY analizy raportów niefi-
nansowych za 2021 r. – tylko 18 

proc. z nich poddano weryfi-
kacji przez audytora.

Jednolite zasady raporto-
wania niefinansowego ESRS 
pozwolą w łatwy sposób po-
równać dane firm, tym bar-
dziej że będą one przygoto-
wywane w  formacie, który 
pozwoli na ich maszynowy 
odczyt. CSRD wprowadzi 
ponad 150 nowych wskaźni-
ków opisowych i liczbowych, 
które firmy będą musiały na 
bieżąco monitorować.

Duże spółki giełdowe, obję-
te obowiązkiem raportowania 
niefinansowego, muszą się 
dostosować do wymagań 
CSRD już w raportach za 2024 
r., czyli w 2025 r. W kolejnym 
roku ten obowiązek obejmie 
wszystkie firmy zatrudniające 

powyżej 250 pracowników 
(również te nienotowane na 
giełdzie), zaś w 2027 r. z rapor-
tami ESG za 2026 r. będą mu-
siały się zmierzyć małe i śred-
nie spółki giełdowe.

Zadanie dla 50 tys.

Firmy doradcze szacują, że 
pełne wdrożenie CSRD w 2027 
r. zwiększy w Unii liczbę spół-
ek objętych raportowaniem 
z  ok. 11 tys. do 40–50 tys., 
w tym ponad 3 tys. firm w Pol-
sce. Według GUS na koniec 
2021 r. w Polsce działało ponad 
3,7 tys. przedsiębiorstw niefi-

nansowych zatrudniających 
powyżej 250 osób.

Jak podkreśla Agnieszka 
Michalik-Stankowska, liderka 
Sekcji Strategii i  Partnerstw 
ESG w  BNP Paribas Bank 
Polska, chcąc spełnić wymogi 
CSRD, firmy będą musiały 
usystematyzować zarządza-
nie zagadnieniami ESG. Wiąże 
się to m.in. z  opracowaniem 
mierzalnych celów strategicz-
nych w  długoterminowej 
perspektywie i wprowadze-
niem odpowiedzialności osób 
na poziomie zarządczym za 
ich realizację. 

Z  badań i  obserwacji eks-
pertów ESG wynika, że z przy-
gotowaniem do nowych, wy-
śrubowanych reguł raporto-
wania nie jest najlepiej.  

– Szacujemy, że do pakietu 
nowych regulacji wzmacniają-
cych transparentność ESG 
(CSRD/ESRS, taksonomia, 
SFDR, CSDD) przygotowanych 
jest mniej niż 1 proc. firm – 
podkreślała Anna Kowalew-
ska, partner w  Sustainability 
Risk Advisory w Deloitte, ko-
mentując jesienią 2022 r .wy-
niki badania firmy Colliers. 38 
proc. dużych spółek przyzna-
ło, że nie znają szczegółów ra-
portowania CSRD, które 
obejmie je od 2025 r.

Zdaniem Aleksandry Sta-
nek-Kowalczyk, chociaż widać 
znaczący wzrost zainteresowa-
nia firm raportowaniem ESG, to 

większość spółek, które będą 
objęte CSRD, zwleka z przygo-
towaniami. – Szybko zmienia-
jąca się rzeczywistość gospo-
darcza powoduje, że firmy, 
mając szereg wyzwań, koncen-
trują się na tych najpilniejszych. 
Tym samym dyrektywa CSRD, 
która dla większości firm ozna-
cza faktyczne zmiany dopiero 
od roku 2026, niestety, nie jest 
na ich liście priorytetów – oce-
nia ekspertka. 

Według niej firmy nie zdają 
sobie sprawy z kompleksowo-
ści  tematyki zrównoważonego 
rozwoju. Wprawdzie menedże-
rowie coraz częściej są świado-
mi, że trzeba np. liczyć ślad 
węglowy, lecz nie zdają sobie 
sprawy, że jest to tylko jedna 
z wielu danych, które będą zo-
bowiązani ujawniać. – Ślad 
węglowy to kilka wskaźników 
z  kilkudziesięciu środowisko-
wych i  ponad stu wszystkich 
ujawnień, które znajdują się 
w  projektach europejskich 
standardów raportowania 
kwestii zrównoważonego roz-
woju (ESRS) – przypomina 
Aleksandra Stanek-Kowalczyk. 
Jej zdaniem wiele firm dopiero 
wtedy, gdy zaczynają przygoto-
wania do regulacji, w  pełni 
zdaje sobie sprawę ze skali 
prac, które są przed nimi.  

Wykorzystać czas

Tych wyzwań są świadome 
spółki, które raporty ESG pu-
blikują już od kilku lat i trak-
tują je jako szansę na zaplano-
wanie rozwoju. – Dyrektywa 
CSRD nie ma bezpośredniego 
przełożenia na treść raportu 
za ostatni rok, ale przygoto-
wujemy się do niej długofalo-
wo i  tam, gdzie jesteśmy już 
w stanie, staramy się podawać 
informacje, których w  przy-
szłości będzie się od nas wy-
magać, np. te dotyczące osób 
współpracujących z  nami 
w całym łańcuchu wartości – 
twierdzi Patrycja Zbytniew-
ska, liderka ds. polityki spo-

łecznej i  raportowania niefi-
nansowego w LPP. 

Jej zdaniem nowy standard 
raportowania ESRS jest dla 
firmy drogowskazem, na czym 
powinna się skupić w najbliż-
szym czasie. – Analizujemy 
obszary ESRS i  planujemy 
działania, które powinniśmy 
wdrożyć w bieżącym roku, 
żeby móc  kompleksowo zara-
portować dane za 2024 r. 
Przyglądamy się kwestiom, 
które dotychczas nie były 
najbardziej kluczowe z  per-
spektywy naszej działalności, 
jak np. bioróżnorodność,  za-
nieczyszczenia wody lub gle-
by – wyjaśnia Zbytniewska.

Tomasz Półgrabski, wicedy-
rektor ds. ESG i Public Affairs 
w Benefit Systems, podkreśla, 
że przygotowania do większe-
go wysiłku spółka rozpoczęła 
w  zeszłym roku. Gromadzi  
i analizuje coraz więcej infor-
macji od firm grupy. – To cza-
sochłonny proces, który wy-
maga edukacji wszystkich 
zaangażowanych – przyznaje 
Tomasz Półgrabski, dodając, 
że w 2022 r. Benefit Systems 
rozpoczął kilkuetapowy pro-
ces szkoleń przedstawicieli  
działów firmy. – Udało się 
nam zrealizować warsztaty 
i webinary poświęcone ESG, 
a  także dyrektywie CSRD 
i  zasadom współpracy w  ra-
mach tak wymagającego ra-
portowania – wyjaśnia Pół-
grabski.

Nad dostosowaniem do 
nowych regulacji pracuje też 
Santander Bank Polska. – Po-
zyskiwanie danych z  organi-
zacji to proces pracochłonny 
i czasochłonny. Dlatego przy-
gotowania do wdrożenia no-
wych regulacji zaczęliśmy 
z  dużym wyprzedzeniem – 
mówi Joanna Maras. Jak do-
daje, rok 2023 to w Santander 
Bank Polska czas m.in. na 
przeprowadzenie oceny istot-
ności poszczególnych zagad-
nień zrównoważonego rozwo-
ju, odświeżenie strategii, pla-
nów i celów. 

  zrównoważonego rozwoju

84 proc.
inwestorów na GPW 
uwzględnia dane niefinan-
sowe, analizując spółki

38
proc.
inwestorów 
na GPW

dostrzega 
pozytywny wpływ 
strategii ESG 
spółek na ich 
wyniki finansowe
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Benefit Systems od 2018 roku 
jest częścią ruchu B Corp, 
zrzeszającego firmy, w których 
model biznesowy wpisany jest 
zrównoważony rozwój.

Benefit Systems to nie tylko 
lider rynku świadczeń poza-
płacowych i promotor aktyw-
nego stylu życia, ale również 
pierwszy recertyfikowany B 
Corp w  Polsce oraz spółka, 
która w ubiegłym roku zawar-
ła cele społeczne i  środowi-
skowe w swoim statucie. Orga-
nizacja od lat ułatwia dostęp 
do infrastruktury sportowej, 
popularyzuje aktywność fi-
zyczną wśród różnych grup 
społecznych m.in. poprzez 
działania Fundacji MultiSport, 
finalizuje prace nad nową 
strategią ESG i przygotowuje 
się do szerszego raportowania 
w  ramach dyrektywy unijnej 
CSRD. 

Benefit Systems od 2018 r. 
jest częścią ruchu B Corp, 
zrzeszającego przedsiębior-
stwa, w których model bizne-
sowy wpisany jest zrównowa-
żony rozwój i których działal-
ność ma istotne znaczenie 
w  rozwiązywaniu współcze-
snych problemów społecz-

nych, pracowniczych, środo-
wiskowych. Przez cztery lata 
spółka stale poprawia wyniki 
w poszczególnych obszarach 
ESG i, tak jak inne podmioty 
rynkowe, szykuje się do ra-
portowania w ramach dyrek-
tywy CSRD. – Rośnie potrzeba 
transparentności i  spójności 
raportowania niefinansowego, 
w tym korzystania z konkret-
nych mierników dokonań 
poszczególnych przedsię-
biorstw w zakresie zrównowa-
żonego rozwoju. Wiele spółek 

obejmie wkrótce obowiązek 
raportowania zgodne z dyrek-
tywą unijną CSRD. Rośnie 
presja oddolna, by marki 
działały w  sposób etyczny, 
zrównoważony i transparent-
ny, szczególnie w  zakresie 
wpływu na środowisko i spo-
łeczności. Według badania EY 
„Future Consumer Index” już 
83 proc. respondentów dekla-
ruje, że zrównoważony rozwój 
ma dla nich znaczenie przy 
podejmowaniu decyzji zaku-
powych. W tym samym bada-

niu ponad połowa ankietowa-
nych stwierdziła, że to właśnie 
przedsiębiorstwa powinny 
przewodzić w  działaniach 
prospołecznych i prośrodowi-
skowych. Zaledwie 40 proc. 
respondentów uważa zara-
zem, że obecnie wdrażane 
w  firmach rozwiązania na 
rzecz zrównoważonego roz-
woju są wystarczające. Ocze-
kiwania te trudno zignorować 
– wyjaśnia Tomasz Półgrabski, 
wicedyrektor ds. ESG i Public 
Affairs w Benefit Systems. 

Rośnie zainteresowanie 
tym obszarem inwestorów 
i  instytucji finansowych. Do-
brym przykładem jest szcze-
gółowa weryfikacja działań 
Benefit Systems w  obszarze 
ESG, przeprowadzona przez 
Europejski Bank Odbudowy 
i Rozwoju przed przyznaniem 
spółce długoterminowego fi-
nansowania. – Zmiana statutu 
naszej spółki, dokonana 
w 2022 r., sankcjonuje zasady, 
które przyświecają nam od 
początku działalności. Chce-
my, by nasz biznes przynosił 
realne wsparcie społeczno-
ściom i był prowadzony z po-
szanowaniem środowiska 
naturalnego. Mamy w  tym 

pełne wsparcie naszych ak-
cjonariuszy – mówi Bartosz 
Józefiak, członek zarządu 
Benefit Systems. 

Spółka co roku poszerza 
liczbę wskaźników charaktery-
zujących jej oddziaływanie na 
środowisko, społeczeństwo 
i  gospodarkę, a  ewolucję tę 
widać w jej raportach niefinan-
sowych. Benefit Systems sta-
wia na systematyczne rozsze-
rzanie zakresu raportowanych 
danych, stopniowo przygoto-
wując całą organizację do 
zwiększonego wysiłku na rzecz 
spełnienia wymogów zawar-
tych w  dyrektywie CSRD. 
Ważnym elementem tego 
procesu była recertyfikacja B 
Corp. W  procesie tym przez 
ponad rok uczestniczyło kilka-
naście spółek z grupy kapitało-
wej. Szczegółowy audyt objął 
ład korporacyjny, politykę za-
trudnienia, wpływ na społecz-
ności, relacje z klientami oraz 
kwestie związane z  ochroną 
środowiska. 

− Recertyfikacja była oka-
zją do weryfikacji naszych 
dotychczasowych działań 
przez niezależnych audyto-
rów z  B Lab, swoisty spraw-
dzian dojrzałości spółki do-

minującej i spółek zależnych 
z  Grupy. Pozwala ona także 
identyfikować kolejne obsza-
ry, w  których chcemy się 
rozwijać – dodaje Bartosz 
Józefiak.

Z punktu widzenia eksper-
tów, jednym z najbardziej do-
niosłych posunięć Benefit 
Systems w  ostatnim czasie, 
a  zarazem ważnym przesła-
niem dla rynku, była wspo-
mniana zmiana statutu. 

– Benefit Systems realizuje 
założenia modelu ładu korpo-
racyjnego „stakeholder corpo-
rate governance”, który w ob-
liczu globalnych problemów, 
z  jakimi mierzy się ludzkość, 
ma stanowić jeden z mechani-
zmów poprawy systemu, 
w  którym działają spółki, 
a którego XX-wieczne założe-
nia nie odzwierciedlają realiów 
XXI w. Przeprowadzone zmia-
ny realizują postulaty nowych 
regulacji w Unii Europejskiej, 
jak np. dyrektywa CSRD oraz 
CSDD – uważa Wojciech Bagiń-
ski, członek B Lab Global Bo-
ard of Directors i współzałoży-
ciel kancelarii Impactiv.Law, 
który wspierał Benefit Systems 
w  procesie recertyfikacji 
i zmiany statutu.

MATERIAŁ PARTNERA: BENEFIT SYSTEMS

ESG – presja regulacyjna to nie wszystko
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Benefit Systems jest promotorem aktywnego stylu życia
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nowych usług i obszarów biz-
nesowych. To jeden z naszych 
priorytetów – zapowiedziała 
Katarzyna Szwarc, pełnomoc-
nik ministra finansów ds. Stra-
tegii Rozwoju Rynku Kapitało-
wego. To dokument uchwalony 
przez rząd w 2019 r. Składa się 
z  90 zadań dotyczących m.in. 
uproszczenia procedur admini-
stracyjnych, zwiększenia płyn-
ności i  wzrostu poziomu 
oszczędności prywatnych. 

Wartość zarządzanych akty-
wów z kategorii ESG na świe-
cie systematycznie rośnie. 
W  2025 r. może osiągnąć 50 
bilionów dolarów – prognozu-
je Bloomberg Market Intelli-
gence. W ujęciu długotermino-
wym zrównoważone fundusze 
zyskują na znaczeniu, choć 
warto odnotować, że rok 2022 
był specyficzny. Jak wskazuje 
Tomasz Wiśniewski, wicedy-
rektor działu produktów infor-
macyjnych i wskaźników GPW, 
w  zeszłym roku inwestorzy 
wycofali 13,2 mld dolarów 
z funduszy ESG: akcji, obligacji 
i  aktywów mieszanych. To 
zdarzyło się po raz pierwszy 
od 2011 r. Był to efekt m.in. 
rewizji definicji funduszy, 
w wyniku czego wiele dotych-
czas uznawanych za zrówno-
ważone zostało usuniętych 
z  tej kategorii. W  efekcie ich 
wartość spadła. 

Nie brakowało też doniesień 
o greenwashingu, co też mogło 
skutkować odwrotem zainte-
resowania od tego typu inwe-

stycji. Eksperci podkreślają 
jednak, że w przeszłości takie 
wydarzenia służyły oczyszcze-
niu rynku i prowadziły do po-
prawy jego oceny. Wiele 
wskazuje, że właśnie taki sce-
nariusz zobaczymy w global-
nej gospodarce w nadchodzą-
cych latach.

Na warszawskiej giełdzie 
można inwestować w  spółki 
prowadzące zrównoważony 
biznes poprzez indeks WIG-
-ESG. Jego skład opiera się 
na  ocenach dostarczanych 
przez zewnętrzną firmę Susta-
inalytics. Prekursorem WIG-
-ESG był Respect Index, które-
go celem było wskazanie lide-
rów w  obszarze praktyk 
Corporate Social Responsibi-
lity. Jednak - jak podkreśla 
Joanna Ałasa, zastępca dyrek-
tora działu analiz w NN Inve-
stment Partners TFI - CSR to 
tylko element zrównoważone-
go rozwoju. Biorąc pod uwagę 
rozwój tematyki ESG, Respect 
Index nie miał sensu bytu 
z uwagi na jego głównie edu-
kacyjny i  wizerunkowy cha-
rakter. 

WIG-ESG  znacznie bardziej 
opiera się na działaniach śro-
dowiskowych, społecznych 
i działaniach w obszarze ładu 
korporacyjnego.

Fundusze pod lupą

W 2022 r. pojawiło się wiele 
nowych funduszy typu Ventu-
re Capital dedykowanych in-
westowaniu i wspieraniu ESG. 
Szacuje się, że na świecie już 

około jednej czwartej fundu-
szy ma w swoim portfelu inwe-
stycje związane z ESG. Jakub 
Maj, ekspert z  EY Polska, 
podkreśla, że Europa jest pod 
tym względem globalnym li-
derem.

Coraz częściej w decyzjach 
inwestycyjnych uwzględniana 
jest kwestia wpływu danego 
projektu na ESG. Czy recesja 
może to zmienić?

– Raczej nie wpłynie na ten 
trend. Kluczowe wytyczne 
zostały opracowane już jakiś 
czas temu i trudno je zmienić 
w ciągu kilku miesięcy. Widzi-
my to sami jako start-up finan-
sowany przez fundusze VC, 
które też mają swoich inwe-
storów – wskazuje Krzysztof 
Dębowski, współzałożyciel 
Erbeo. Dodaje, że inwestorzy 
ci opracowali swoje założenia, 

które dopiero później prze-
kładane są na konkretne inwe-
stycje dokonywane przez 
fundusze.

– Sami finansujemy wiele 
małych i średnich firm. W tym 
przypadku kwestie ESG nie są 
jeszcze brane pod uwagę przy 
decyzjach o udzieleniu finan-
sowania - efektywność wyko-
rzystania kapitału ma kluczo-
we znaczenie. Właśnie z tego 
powodu nie spodziewałbym 
się zmian wynikających z po-
gorszenia koniunktury. Tu po 
prostu nie zadziało się jeszcze 
zbyt wiele w obszarze ESG – 
mówi Dębowski.

Warto odnotować różnicę 
pomiędzy deklaracjami firm 
a ich rzeczywistymi działania-
mi. Aż 90 proc.  przedsię-
biorstw twierdzi, że ich strate-
gia zawiera aspekty związane 

z ESG, ale  tylko 67 proc. reali-
zuje je w codziennej aktywno-
ści – wynika z  badania EY. 
Mniej niż połowa ankietowa-
nych firm zastosowała  strate-
gię zrównoważonego rozwoju 
do poszczególnych obszarów 
funkcjonowania biznesu. 

Zmiana 
to normalność

Kryzysowa odpowiedzial-
ność firm w  ciągu ostatnich 
kilku lat przestała być wyjąt-
kowym podejściem do bizne-
su, tak jak kryzys przestał być 
wyjątkową okolicznością. 
Zarówno właściciele, jak 
i  menedżerowie spółek mu-
sieli zrewidować swoje umie-
jętności zarządcze i  przejść 
szybki proces „douczania”, 

dodając kryzys do standardo-
wej listy wyzwań. Z  kolei 
umiejętności radzenia sobie 
ze zdarzeniami takimi jak 
pandemia, makroekonomia, 
geopolityka czy klimat weszły 
na stałe do zestawu wymaga-
nych kompetencji menedżer-
skich. Potwierdzają to fundu-
sze PE.

– Zrozumienie, że zmiany, 
jakie dokonały się w naszym 
otoczeniu biznesowym, są 
nieodwracalne, i wyczekiwa-
nie, „aż wszystko wróci do 
normy”, nie tylko nie ma sen-
su, ale wręcz graniczy z zanie-
dbaniem. Zmiana, kryzys 
i nieprzewidywalność to nasza 
dzisiejsza normalność, w któ-
rej musimy umieć się poruszać 
każdego dnia – podkreśla  
Monika Nachyła, partner w   
Abris Capital Partners.  

Odpowiedzialność bizne-
sową postrzega ona jako cią-
głe monitorowanie zmieniają-
cych się warunków rynko-
wych i  akceptację takich 
zmian jako nieodłącznej czę-
ści biznesu. 

– Odeszliśmy od filozofii 
zarządzania kryzysem jako 
szczepionki na rzecz budowa-
nia długoterminowej odporno-
ści. Naszym sposobem na ra-
dzenie sobie z nową rzeczywi-
stością okazała się wdrożona 
kilka lat temu strategia budo-
wania wartości firm poprzez 
standardy ESG – podsumowu-
je Monika Nachyła.

ANALIZA

Zrównoważone finanse to nie moda
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Ciągle 
problemem jest 
greenwashing, 
czyli malowanie 
na zielono firm, 
które na to 
nie zasługują

masz pytanie,
wyślij e-mail do autorki

k.kucharczyk@rp.pl
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MATERIAŁ PARTNERA: BASF POLSKA

Większość firm spo-
łeczną odpowie-
dzialność biznesu 
ma wpisaną w swo-

je strategie biznesowe. Dziś 
kancelaria adwokacka, start-
-up czy globalny koncern 
prowadzą swoją działalność 
zorientowaną nie tylko na 
akcjonariuszy, ale także na 
interesariuszy, a  zatem na 
pracowników, dostawców, 
klientów, społeczności lokal-
ne, a także organizacje rządo-
we, pozarządowe, edukacyjne 
czy media. CSR modny już 
był, teraz jest pełnowarto-
ściowym elementem większo-
ści biznesów.

Wyzwanie dla biznesu

Przed firmami stoi teraz 
wyzwanie – co robić, z  kim 
prowadzić działania i  jak, by 
były one wartościowe dla po-
szczególnych grup odbiorców 
i zwyczajnie miały sens. Moż-
liwości oczywiście jest wiele. 
Poczynając od współpracy 
z  fundacjami (które mają 
wiedzę i  prowadzą działania 
ukierunkowane na konkretne 
cele), poprzez wsparcie lokal-
nych społeczności (blisko 
działania danego biznesu), aż 
po działania związane z filan-
tropią czy wsparcie charyta-
tywne.

Jak wybrać te najlepsze? 
Kluczem na pewno nie może 

być wielkość logo i liczba jego 
publikacji w Social Mediach. 
Odbiorcy naszych działań, 
świadomi globalnych wyzwań, 
obserwujący inicjatywy wielu 
marek, są wyczuleni na wszel-
kie próby marketingowych 
chwytów i manipulacji. I do-
brze. To powoduje, że planowa-
nie aktywności CSR jest do-
kładniejsze, a same inicjatywy 
mają rzeczywisty wpływ.

Planowanie działań z obsza-
ru społecznej odpowiedzial-
ności biznesu warto oprzeć na 
know-how firmy. Zadajmy so-
bie pytanie, w czym jesteśmy 
ekspertami i  jak można to 
wykorzystać w  działalności 
pozabiznesowej. W  BASF 
Polska jest to łatwe zadanie, bo 
chemia, nauka i innowacje to 
nasze atrybuty. I  na tym też 
opieramy dużą część działań 
związanych z CSR-em. 

Popularyzacja nauki

W  naszej firmie od dawna 
angażujemy się w aktywności, 
które mają na celu populary-
zację chemii i możliwości, jakie 
stwarza ta nauka dla zrówno-
ważonej przyszłości. 

Od ponad 12 lat, będąc 
partnerem laboratorium che-
micznego w  Centrum Nauki 
Kopernik, angażujemy dzieci, 
młodzież i dorosłych w odkry-
wanie tajników chemii. W kre-
atywnym i profesjonalnie wy-

posażonym laboratorium 
uczniowie pod okiem kompe-
tentnych opiekunów mogą 
samodzielnie wykonywać 
ciekawe doświadczenia che-
miczne przy użyciu specjali-
stycznego sprzętu. Nasi pra-
cownicy wspólnie z Centrum 
rozwijają program laborato-
rium tak, by eksperymenty 
były merytoryczne i ciekawe. 

W  ramach projektów edu-
kacyjnych współpracuje-
my  także z  uczelniami wyż-
szymi i  jest to obszar, który 
z każdym rokiem rozwijamy. 
Na początku br. podpisaliśmy 
umowę z Politechniką Śląską. 
Celem współpracy jest m.in. 
rozpoczęcie dialogu w  celu 
identyfikowania tematów 
badawczo-rozwojowych inte-

resujących zarówno dla BASF, 
jak i uczelni.

Różnorodne działania

Połączenie nauki i biznesu, 
wymiana doświadczeń czy 
projekty R&D to konieczne 
działania z  punktu widzenia 
firmy z branży chemicznej dla 
tworzenia innowacji tak po-
trzebnych w zrównoważonym 
rozwoju. „Zarządzanie bizne-
sem technologicznym” to cykl 
wykładów prowadzonych 
przez naszych ekspertów na 
Wydziale Chemii Politechniki 
Warszawskiej, który dostarcza 
wiedzy i informacji z różnych 
dziedzin. Od kilku lat co se-
mestr do programu zapisuje 
się kilkadziesiąt osób, które na 
wykładach mają szansę poznać 
zasady funkcjonowania przed-
siębiorstwa z branży chemicz-
nej od wewnątrz. Ta inicjatywa 
jest szczególnie nam bliska nie 
tylko z  powodów edukacyj-
nych, ale także widzimy jej 
pozytywne skutki w obszarze 
HR-owym. Wiele osób, które 
uczestniczyły w tych zajęciach, 
dostało się do naszej firmy na 
staż letni, a  obecnie pracują 
w  BASF Polska w  kilku dzia-
łach biznesowych.

Kolejnym pomysłem na 
planowanie działań CSR jest 
oparcie ich na  wartościach 
firmy. Jedną z  kluczowych 
wartości, które przyświecają 

naszym działaniom bizneso-
wym i  pozabiznesowym, jest 
różnorodność, która jest wpi-
sana także w globalną strate-
gię firmy. W 2020 roku podpi-
saliśmy Kartę Różnorodności 
koordynowaną przez Forum 
Odpowiedzialnego Biznesu, 
tym samym wyrażając swoje 
poparcie dla idei różnorodno-
ści w  miejscu pracy, podkre-
ślając istotę tego tematu wśród 
obecnych i  przyszłych pra-
cowników.

„Chemia jest Kobietą”

Temat różnorodności poru-
szamy także w naszej kampa-
nii społecznej: „Chemia jest 
Kobietą”, którą symbolicznie 
zainaugurowaliśmy 8 marca 
2021 roku, w Międzynarodowy 
Dzień Kobiet. W  ten sposób 
postanowiliśmy dołożyć swoją 
cegiełkę do walki ze stereoty-
pami, związanymi m.in. z po-
strzeganiem branży chemicz-
nej jako mało „kobiecej”. 

Pokazane w 1. edycji kampa-
nii bohaterki i  poruszane te-
maty obalają mit branży che-
micznej jako tej przeznaczonej 
wyłącznie dla mężczyzn, 
a także pokazują różnorodne 
ścieżki kariery dla kobiet w tej 
branży. Bo mitem jest, że ko-
bieta w chemii to ta pracująca 
wyłącznie w laboratorium. 

W  2. edycji tej inicjatywy 
przedstawiliśmy natomiast 

panie, które dążąc do osią-
gnięcia sukcesu zawodowego, 
zdecydowały się podjąć kroki 
zmieniające o 180 stopni za-
równo ich życie, jak i  życie 
ich bliskich. Wykazując się 
ogromną determinacją, przy-
jęły propozycję pracy poza 
krajem, w którym mieszkały 
dotychczas.

Podczas prowadzenia 
dwóch edycji kampanii i  po-
szukiwania informacji na te-
mat sytuacji kobiet w branży 
chemicznej okazało się, że ta-
kich materiałów brakuje. To 
było inspiracją do przeprowa-
dzenia własnego badania w 3. 
edycji kampanii. Wynikiem 
tego jest raport przygotowany 
przez Kantar Polska z inicjaty-
wy BASF Polska i Polskiej Izby 
Przemysłu Chemicznego, 
z którego płyną bardzo cieka-
we wnioski i do którego lektu-
ry zachęcam. 

Przed nami 4. edycja inicja-
tywy „Chemia jest Kobietą”, 
którą rozpoczniemy już 
wkrótce, tym razem ze stu-
dentkami i  jeszcze młodszą 
grupą: dziewczynkami. W tym 
roku będziemy zadawali sobie 
pytanie, dlaczego studentki po 
studiach chemicznych nadal 
rzadko decydują się na pracę 
w biznesie, a w drugiej części 
kampanii poruszymy temat 
stereotypów wśród dziewczy-
nek – które pojawiają się już 
w najwcześniejszych latach ich 
edukacji.

Wartościowy CSR: oparty
na know-how i wartościach firmy

Ewa 

Dolegacz

HR manager 
BASF PolskaM
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Dokładamy swoją 
cegiełkę do walki 
ze stereotypami 
związanymi m.in. 
z postrzeganiem 
branży chemicznej 
jako mało „kobiecej”
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W tym roku uruchomimy w Polsce najbardziej innowacyjny i zrównoważony środowiskowo zakład PepsiCo w Europie 
– mówi Dagmara Piasecka Ramos, dyrektorka generalna i prezeska zarządu PepsiCo Polska.
MATERIAŁ POWSTAŁ 
WE WSPÓŁPRACY Z PEPSICO POLSKA

Jakie są kluczowe założenia 
strategii PepsiCo Positive 
(PEP+), dotyczącej 
zrównoważonego rozwoju firmy?

Strategia PEP+ stanowi 
podstawę wszystkich działań 
PepsiCo. Obejmuje dążenie 
do dalszego rozwoju 
przedsiębiorstwa, inspirując 
pozytywne zmiany dla Ziemi 
i jej mieszkańców. 
W produkcji przekąsek 
strategia ta oznacza przede 
wszystkim zrównoważone 
pozyskiwanie składników. 
Rolnictwo stanowi podstawę 
systemu produkcji żywności, 
a jednocześnie trzon 
działalności PepsiCo. W PEP+ 
niezmiernie ważne jest 
rolnictwo regeneracyjne, 
którego celem jest odbudowa 
żyzności gleb na obszarze 
upraw prowadzonych na 
potrzeby działalności firmy 
i pozostawienie przyszłym 
pokoleniom gleby w stanie, 
który pozwoli na jak najlepsze 
wykorzystanie jej potencjału. 

Czy tego typu działania 
odbywają się też w Polsce?

W Polsce PepsiCo prowadzi 
pilotaż, w ramach którego 
współpracuje z pięcioma 
gospodarstwami. 
Współtworzą one europejską 
grupę roboczą, której celem 
jest wypracowanie dobrych 
praktyk związanych 
z rolnictwem 
regeneracyjnym, a rolnicy 
dzielą się wiedzą podczas 
wirtualnych spotkań. 
Dodatkowo już od ponad 30 
lat prowadzony jest Program 
Agrarny, skupiający ponad 80 
gospodarstw rolnych, które 
dostarczają ziemniaki dla 
PepsiCo Polska. Dzięki temu 
Lay’s pochodzą z polskich, 
zrównoważonych upraw, 
a PepsiCo jest największym 
w kraju podmiotem 
kupującym ziemniaki 
w kategorii przekąsek. 
Planujemy także wspólnie ze 
współpracującym z nami 
rolnikiem przygotować 
wzorcowe gospodarstwo 
stosujące praktyki rolnictwa 
regeneracyjnego. W ten 
sposób będziemy chcieli 
zachęcić do podobnych 
działań inne gospodarstwa 
uczestniczące w Programie 
Agrarnym. 

Dodam, że PepsiCo 
w ramach PEP+ zobowiązało 
się też do całkowitego 
wyeliminowania z produkcji 
do roku 2030 opakowań 
powstałych na bazie paliw 
kopalnych. Rezygnując 
z użycia plastiku 
pierwotnego do produkcji 
opakowań swoich 
produktów, w zamian 
używając tworzywa 
nadającego się do 
wielokrotnego użycia. 
PepsiCo działa także na rzecz 
tworzenia gospodarki obiegu 
zamkniętego (GOZ). W Polsce 
oznacza to produkcję 
napojów w butelkach 
zawierających 100 proc. 
plastiku z recyklingu (rPET). 
Ten strategiczny cel PEP+ 
udało się już zrealizować 
w całym portfolio marek. 

Działamy także aktywnie na 
rzecz wdrożenia systemu 
kaucyjnego w kraju. 
Dodatkowo nasza organizacja 
wykorzystuje w swoich 
polskich zakładach i biurach 
energię odnawialną i inne 
rozwiązania zeroemisyjne, 
redukując w ten sposób swój 
ślad węglowy.

Jak przebiegała realizacja 
zobowiązań firmy w zakresie 
zrównoważonego rozwoju 
w ubiegłym roku?

Rok 2022 był trudny dla 
gospodarki krajowej 
i międzynarodowej. 
Szczególnie dotyczyło
to sektora dóbr 
szybkozbywalnych, 
w którym działamy. Mimo to 
konsekwentnie 
realizowaliśmy cele strategii 
PEP+, także poprzez liczne 
projekty społeczno-
edukacyjne oraz 
środowiskowe. Przykładem 
jest Re_kologia − program 
dla szkół podstawowych, 
szerzący wiedzę na temat 
zbiórki odpadów i ich 
przetwarzania. Wzięło w nim 
udział już ponad 150 tys. 
dzieci z niemal 1000 szkół 
podstawowych. Z kolei 
kampania PepsiCo „Butelka 
Pepsi w 100% z recyklingu”, 
promująca wdrożenie rPET, 
zdobyła nagrodę 
w konkursie dotyczącym 
zrównoważonego rozwoju 
„ECU Sustainability Award”.

Wychodząc naprzeciw 
oczekiwaniom konsumentów 
i trendom rynkowym firma 
dokonała także dalszych 
pozytywnych zmian 
w recepturach produktów 
w swoim portfolio, 
z uwzględnieniem założeń 
dotyczących alternatywnych 
sposobów słodzenia 
i rozwiązań bezcukrowych.

Warto również wspomnieć, 
że w minionym roku 
z sukcesem wdrożyliśmy 
nowy, centralny system 
zarządzania procesami 
w organizacji w całym 
łańcuchu wartości − dostaw 
surowców, produkcji, 

przechowywania, zamówień 
i dystrybucji produktów. Była 
to druga tego typu inicjatywa 
PepsiCo na świecie – pierwsza 
miała miejsce w Wielkiej 
Brytanii w 2021 roku. Wraz 
z tym rozwiązaniem 
wprowadzony został nowy 
sposób kodowania surowców 
i gotowych wyrobów, co 
umożliwia jeszcze 
sprawniejszy i bardziej 
efektywny kontakt 
z dostawcami PepsiCo oraz 
odbiorcami przekąsek 
i napojów. 

Miniony rok był dla 
PepsiCo też intensywnym 
czasem budowy nowej, 
najbardziej zrównoważonej 
środowiskowo fabryki 

przekąsek k. Środy Śląskiej. 
Jest to piąta fabryka PepsiCo 
w Polsce. Zakład zatrudni ok. 
450 osób, głównie z regionu. 

2022 rok to także wybuch 
wojny w Ukrainie, kryzys 
energetyczny oraz związane 
z tym trudności dla łańcucha 
dostaw, których doświadczył 
każdy producent. 

Firma nie pozostała obojętna na 
tragiczne wydarzenia za naszą 
wschodnią granicą. 

Bezpośrednio po wybuchu 
wojny w Ukrainie PepsiCo 
Polska zaangażowało się 
w pomoc potrzebującym. 
Firma podjęła kompleksowe 
działania pomocowe dla 
uchodźców wojennych, m.in. 
organizując i prowadząc 
w byłej siedzibie firmy hotel 

dla przybywających 
pracowników PepsiCo 
Ukraina i ich rodzin, 
obsługując specjalną infolinię 
oraz przekazując dary 
produktowe dla uchodźców. 
Gościom zapewniono dostęp 
do kursów językowych. 200 
wolontariuszy-pracowników 
firmy organizowało transport 
ludzi spod granicy, 
prowadziło zbiórki, sortowało 
przekazane dary, dbało 
o podstawowe potrzeby gości 
i pomagało w poszukiwaniu 
stałego miejsca zamieszkania 
poza hotelem. PepsiCo wraz 
z Fundacją PepsiCo, 
charytatywnym ramieniem 
firmy, przekazało Polskiemu 
Czerwonemu Krzyżowi 

710 tys. dol., które zostały 
przeznaczone m.in. na 
zaopatrzenie punktów 
recepcyjnych czy otwarcie 
punktów integracyjno-
edukacyjnych, w których czas 
spędza wspólnie ponad 150 
polskich i ukraińskich dzieci. 

Wróćmy do działalności 
biznesowej. Jakie są plany 
firmy na ten rok?

PepsiCo Polska jest 
ważnym ośrodkiem 
produkcyjnym, 
dostarczającym napoje oraz 
przekąski nie tylko na rynek 
polski, ale także do krajów 
europejskich. Oprócz 
najważniejszego dla nas 
wydarzenia w 2023 roku 
– otwarcia nowego zakładu 
produkcji przekąsek k. Środy 
Śląskiej – będziemy 
kontynuować realizację 
strategicznej transformacji 
PEP+. Będziemy także 
działać na rzecz dalszego 
zmniejszenia zużycia 
mediów, energii oraz wody, 
bez ograniczania produkcji. 
W planach są kolejne 
inwestycje w instalacje 
fotowoltaiczne, budowa stacji 
ładowania samochodów 
elektrycznych, zarówno 
osobowych, jak 
i ciężarowych, a także we 
własną flotę służbowych 
samochodów elektrycznych. 

Jednocześnie będziemy 
nadal dążyć do zmiany 
opakowań produktów tak, by 
odpowiadały wymaganiom 
dyrektywy opakowaniowej 
Komisji Europejskiej.

Podkreśla pani znaczenie dla 
firmy nowej fabryki k. Środy 
Śląskiej. Proszę powiedzieć coś 
więcej o tej inwestycji.

Jest to dla firmy inwestycja 
szczególna. To projekt typu 
greenfield, podobnie jak nasz 
pierwszy zakład produkcyjny 

w Grodzisku Mazowieckim. 
Dzięki niemu w tym roku 
przypada zresztą 30-lecie 
produkcji słonych przekąsek 
PepsiCo w Polsce.

Wszystkie zakłady 
produkcyjne PepsiCo 
charakteryzują się wysokim 
poziomem automatyzacji 
procesów, jednak Środa 
Śląska będzie w tej kwestii 
zdecydowanym liderem. 
Powstaną tu m.in. 
automatyczny magazyn 
wyrobów gotowych, system 
autopaletyzacji, czy systemy 
do automatycznego 
pakowania i miksowania 
produktów. Wydajność 
przyzakładowej oczyszczalni 
ścieków ma wynieść 1600 m³ 
na dobę. Dzięki 
zastosowaniu unikalnych 
technologii woda deszczowa 
będzie zbierana, uzdatniana, 
nanofiltrowana 
i wykorzystywana na 
potrzeby procesów 
technicznych zakładu.

Nowatorskimi 
rozwiązaniami z obszaru 
ekologii będą także system 
odzysku ciepła na potrzeby 
infrastruktury budynkowej, 
ciepła woda do mycia, 
pozyskiwana z procesu 
chłodzenia oleju 
spożywczego oraz odzysk 
wody z procesu krojenia 
ziemniaków i zawracanie jej 
na wstępne płukanie 
ziemniaka. Fabryka 
wyposażona będzie 
dodatkowo w instalacje 
fotowoltaiczne oraz 
stanowiska do ładowania 
baterii w samochodach 
elektrycznych pracowników 
i gości. W kolejnej fazie 
projektu powstaną turbiny 
wiatrowe oraz 
przyzakładowa biogazownia 
wykorzystująca odpady 
powstające na terenie 
zakładu do produkcji 
biomasy. Zgodnie z planami 
zakład osiągnie neutralność 
klimatyczną do roku 2035. 

Obecnie zespół PepsiCo 
pracuje nad finalizacją 
I etapu budowy. Oficjalne 
otwarcie fabryki nastąpi 
w połowie roku i będzie 
ukoronowaniem obecności 
PepsiCo w Polsce. Będzie to 
najbardziej innowacyjny 
i zrównoważony 
środowiskowo zakład 
PepsiCo w Europie.

Działania związane z CSR 
obejmują także obszar 
różnorodności. Jak to wygląda 
w przypadku PepsiCo?

PepsiCo Polska chce być 
liderem w obszarze 
różnorodności. W ramach 
swoich zobowiązań 
podejmujemy działania na 
rzecz budowania bardziej 
zróżnicowanego, otwartego 

środowiska pracy. Staramy 
się wykorzystywać 
pojawiające się szanse, 
otwierając się na pełne 
możliwości wszystkich 
swoich pracowniczek 
i pracowników. W PepsiCo 
różnorodność przyczynia się 
do tworzenia innowacyjnych 
rozwiązań, dbania 
o wizerunek firmy, a także 
utrwalania postawy 
zaangażowania wśród 
pracowników i członków 
społeczności.

Firma mocno stawia także na 
wyrównywanie szans kobiet 
w budowaniu kariery 
zawodowej.

Realizujemy m.in. program 
„Kobieta na ścieżce 
rozwoju”, zainicjowany przez 
jedną z naszych 
menedżerek. W jego ramach 
kobiety-liderki z różnych 
działów dzielą się 
doświadczeniem z innymi 
pracowniczkami. Warto 
podkreślić, że obecnie 
kobiety stanowią ok. 50 proc. 
pracowników PepsiCo 
Polska, zajmując również 
wysokie stanowiska. Pracami 
fabryki w Tomaszowie 
Mazowieckim zarządza 
kierowniczka. W tym samym 
zakładzie wszystkie 
stanowiska kierownicze 
– oprócz jednego w dziale 
utrzymania ruchu – zajmują 
kobiety. Ja sama mam 
przyjemność pracować 
w zarządzie składającym się 
w połowie z kobiet. Naszym 
planem jest osiągnięcie 
parytetu na stanowiskach 
zarządczych do roku 2025. 

Dbamy także o utrzymanie 
równości płci w miejscu pracy 
pod względem wynagrodzeń 
poprzez wypracowanie 
przejrzystych procesów 
rekrutacyjnych, promocji 
oraz wynagradzania. 
W PepsiCo kluczowe są 
kompetencje i wyniki pracy 
pracowników. 

ROZMOWA

Konsekwentnie dążymy do realizacji 
celów zrównoważonego rozwoju
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Dagmara Piasecka Ramos – dyrektorka generalna i prezeska 
zarządu PepsiCo Polska od 4 lipca 2022 roku. Ostatnie 20 lat 
pracowała w Philip Morris, gdzie budowała karierę zawodową 
w obszarach marketingu, sprzedaży, transformacji, strategii 
wzrostu oraz cyfryzacji. Jej największe osiągnięcia obejmują m.in. 
wdrożenie ekosystemu handlu cyfrowego B2B, stworzenie nowych 
segmentów produktowych, obniżenie kosztów produkcji, optymaliza-
cję portfolio produktów czy transformację komercyjną. Absolwentka 
SGH. Zdobyła również tytuł MBA na Uniwersytecie Minnesoty. ∑

CV

PepsiCo Polska jest 
ważnym ośrodkiem 
produkcyjnym, 
dostarczającym 
napoje oraz 
przekąski nie tylko 
na rynek polski, 
ale także do krajów 
europejskich

 Chociaż rok 2022 był trudny 
dla gospodarki krajowej 
i międzynarodowej, konsekwentnie 
realizowaliśmy cele strategii PEP+

/ ©℗



S6 Piątek
24 marca 2023 ◊ rp.plBiznes odpowiedzialny w Polsce

Zwiększenie udziału kobiet 
we władzach firm może przyspieszyć 
działania przedsiębiorstw 
dla zrównoważonego rozwoju.
ANITA BŁASZCZAK 

Firmy z przewagą ko-
biet na stanowiskach 
menedżerskich ce-
chują się większą 
wrażliwością na 

istotne dla inwestorów kwestie 
ESG: ochronę środowiska na-
turalnego i klimatu (E), odpo-
wiedzialność społeczną (S) 
i ład korporacyjny (G) – wyni-
ka z danych wywiadowni go-
spodarczej Dun & Bradstreet.

Wywiadownia na podstawie 
danych w rejestrach sądowych 
przeanalizowała 137,5 tys. 
polskich przedsiębiorstw pod 
kątem udziału i  roli kobiet 
w  ich władzach. Co prawda 
okazało się, że panie stanowią 
tylko niewielką, 17-proc. część 
menedżerów pełniących tam 
kluczowe funkcje, ale za to 
firmy, w których mają przewa-
gę na stanowiskach kierowni-
czych, wyróżniają się zaanga-
żowaniem w ESG. 

Nie tylko prawie sześć na 
dziesięć tych przedsiębiorstw 
jest pozytywnie nastawionych 
do zasad zrównoważonego 
rozwoju, ale i prawie połowa 
(46,5 proc.) stosuje je w  swej 
działalności.

Wystarczy jedna trzecia

Takie same wnioski przyno-
szą badania i  analizy prowa-
dzone za granicą. – Większa 
obecność kobiet na najwyż-
szych przywódczych stanowi-
skach nie tylko wpływa pozy-
tywnie na rentowność firm, ale 
prowadzi również do wyż-
szych standardów środowi-
skowych, społecznych i  za-
rządczych – podkreślają Ale-
xandre Di Miceli i  Angela 
Donaggio, eksperci w dziedzi-
nie ładu korporacyjnego i au-
torzy raportu „Women in Bu-
siness Leadership Boost ESG 
Performance” , przygotowane-
go dla International Finance 
Corporation – instytucji 
z Grupy Banku Światowego. 

Według ich analizy, która 
objęła kilkadziesiąt prac ba-
dawczych i metaanaliz z całego 
świata, pozytywny wpływ ko-
biet na wskaźniki ESG jest 
szczególnie widoczny, jeśli ich 
udział we władzach spółek 
przekracza „krytyczną masę” 
30 proc. Eksperci wskazują też 
na konkretne korzyści wynika-
jące dla spółek z zaangażowa-

nia w ESG, które przekłada się 
m.in. na mniejsze ryzyko nad-
użyć i  naruszeń etycznych, 
przyjazne środowisko pracy, 
większe zaangażowane intere-
sariuszy, lepszą reputację firmy. 

Z analizy wynika również, że 
spółki z co najmniej 30-proc. 
udziałem kobiet wśród top 
menedżerów znacząco lepiej 
od pozostałych firm wypadają 
w kluczowym dla wielu inwe-
storów obszarze ESG, czyli 
w odpowiedzialnym podejściu 
do ochrony środowiska natu-
ralnego i  klimatu, w  tym do 
redukcji emisji gazów cieplar-
nianych. Zajmują więc te 
przedsiębiorstwa wysokie 
pozycje w rankingach środo-
wiskowych i  rzadziej mają 
problemy w tym obszarze.

Jak zwracają uwagę eksper-
ci ds. ESG, zwiększenie udzia-
łu kobiet we władzach spółek 
jest też jednym z kluczowych 
aspektów zarządzania różno-
rodnością w firmach określa-
nych anglojęzycznym skrótem 
DEI (Diversity, Equity & Inc-
lusion). – Ważne jest umiesz-
czanie polityki różnorodności 
i równości w katalogu warto-
ści cenionych przez firmy, bo 
DEI to obecnie zdecydowanie 
najgorętszy trend w ESG – 
zaznacza Jolanta Jakóbczyk, 
starsza menedżer w  zespole 
People Advisory Services 
w EY Polska.

Na pozytywną rolę zwięk-
szonej różnorodności, w tym 
różnorodności płci w  zarzą-
dach i  radach nadzorczych, 
zwracają uwagę eksperci S&P 
Global, firmy specjalizującej 
się w analizach finansowych, 
właścicielu największej agen-
cji ratingowej S&P Global 
Ratings. 

Według nich nie bez powo-
du rośnie nacisk inwestorów 
na poprawę zróżnicowania 
władz spółek giełdowych, 
skoro badanie S&P Global 
Market Intelligence wykazało 
w 2019 r., że takie firmy lepiej 
się rozwijają I są bardziej zy-
skowne niż „męskie” spółki. 

Niby wiemy, ale...

Milena Olszewska-Miszuris, 
współprzewodnicząca 30% 
Club Poland, polskiego od-
działu globalnej inicjatywy, 
której celem jest osiągnięcie co 
najmniej 30-proc. udziału ko-
biet we władzach spółek, 

zwraca uwagę, że w ostatnich 
latach pojawiło się wiele pu-
blikacji potwierdzających, że 
firmy mające we władzach 
sporo kobiet charakteryzują 
się m.in. wyższą rentownością, 
mniejszym ryzykiem, korzyst-
niejszymi wskaźnikami giełdo-
wymi. – To czysto biznesowe 
zalety różnorodności, wobec 
których nikt nie powinien 
pozostać obojętny – podkreśla 
Olszewska-Miszuris.

Jak jednak wynika ze staty-
styk biznesowych, firmy 
przekonują się do tych zalet 
powoli. Widać to także w da-
nych dotyczących spółek 
tworzących główne indeksy 

Giełdy Papierów Wartościo-
wych w  Warszawie. Według 
analizy 30% Club Poland, 
chociaż na koniec 2022 r. 
łączny odsetek pań w  zarzą-
dach i  radach nadzorczych 
tych firm zwiększył się do 17,2 
proc. z 15,5 proc. w 2020 r., to 
w zarządach ich udział spadł 
w tym czasie o 0,4 pkt proc., do 
12,2 proc. 

Biorąc zaś pod uwagę 2021 
rok, gdy kobiety stanowiły 13,1 
proc. członków zarządów du-
żych spółek, ten spadek jest 
jeszcze większy. Skurczył się 
też, i  to dwukrotnie, udział 
spółek z  kobietami na czele 
zarządów. Pod koniec zeszłego 

roku panie zarządzały tylko 
trzema ze 140 firm tworzących 
główne indeksy warszawskiej 
giełdy, podczas gdy przed 
dwoma laty – sześcioma.

Pół wieku to za mało

Milena Olszewska-Miszuris 
zwraca uwagę, że gdyby utrzy-
mać tempo zmian z 2022 r, to 
próg 30 proc. dla wszystkich 
140 spółek osiągnęlibyśmy 
dopiero za 60 lat, a firmy z wy-
łącznie męskimi władzami 
zniknęłyby za prawie pięć lat…

Niewiele lepiej jest na ca-
łym rynku regulowanym GPW, 
gdzie łączny udział kobiet 
w  zarządach spółek wynosi 
tylko 12,8 proc. Niewiele 
wyższy jest w spółkach z ryn-
ku NewConnect – jak zazna-
czała Izabela Olszewska, 
członkini zarządu GPW pod-
czas polskiej edycji wydarze-
nia Ring the Bell for Gender 
Equality, zorganizowanej 8 
marca przez UN Global Com-
pact Network Poland i GPW.

Symboliczne uderzenia 
w  dzwon, które rozbrzmiały 
w  Międzynarodowym Dniu 
Kobiet na ponad 100 giełdach 
na świecie mają zwrócić uwa-
gę na problem braku równo-
ści płci na rynku pracy 
i w społeczeństwie.

 Jak przypominała Izabela 
Olszewska, kobiety stanowią 
ok. 50 proc. globalnej popula-
cji, spółki więc, które nie do-

ceniają kobiet, pomijają je 
w  awansach na kierownicze 
stanowiska, nie dostrzegają 
połowy talentów, na co nie 
można sobie pozwolić w dzi-
siejszym, bardzo konkuren-
cyjnym biznesie. 

– Nie mamy już czasu na 
przekonywanie świata 
o słuszności równouprawnie-
nia i istotnej roli kobiet w każ-
dej dziedzinie życia – uważa 
Anna Potocka-Domin, dyrek-
torka Business and Human 
Rights Programme w  UN 
Global Compact Network 
Poland (z UN GCNP). 

Z tego założenia wyszły też 
władze Unii Europejskiej, 
które zdecydowały się wymu-
sić regulacjami przyspiesze-
nie zmian w  zarządach i  ra-
dach nadzorczych europej-
skich firm. Zrobi to przyjęta 
pod koniec zeszłego roku 
dyrektywa UE w sprawie po-
prawy równowagi płci wśród 
dyrektorów spółek giełdo-
wych. Według jej zapisów, 
w  ciągu trzech lat – do lipca 
2026 r. – duże spółki giełdowe 
w krajach Unii mają zwiększyć 
udział „niedostatecznie re-
prezentowanej płci” (z reguły 
są to kobiety) do co najmniej 
40 proc. w radzie nadzorczej, 
lub do co najmniej 33 proc. 
łącznego składu zarządu 
i rady nadzorczej. 

Chcą do zarządu

Ten obowiązek obejmie 
wszystkie spółki zatrudniające 
co najmniej 250 osób, a więc 
zdecydowaną większość 140 
firm tworzących główne in-
deksy warszawskiej giełdy. 
Oznacza to dla nich duże wy-
zwanie, skoro – według analizy 
30% Club Poland – pierwsze 
z tych kryteriów spełniało pod 
koniec zeszłego roku tylko 14, 
a  drugie – 17 spośród czoło-
wych spółek notowanych na 
GPW.

Ułatwieniem dla spółek po-
winny być wysokie ambicje 
zawodowe Polek, potwierdzo-
ne w badaniu 30% Club Poland 
i UN GCNP, które pod koniec 
ub. roku objęło ponad 4,2 tys. 
aktywnych zawodowo Polek, 
w  większości specjalistek 
i  menedżerek  dużych firm. 
Ponad dziewięć na dziesięć 
z  nich wskazało, że awans 
i sukces zawodowy są dla nich 
ważne, a prawie co druga (46,5 
proc.) chciałaby w bliższej lub 
dalszej przyszłości osiągnąć 
szczyt hierarchii korporacyj-
nej, wchodząc do zarządu fir-
my. Tylko 37 proc. kobiet 
w ogóle nie jest tym zaintere-
sowanych. 

– Zaprzecza to stereotypo-
wemu myśleniu, że kobiety 
wolą zajmować mniej ekspo-
nowane stanowiska i dowodzi, 
że pula, z której można wyła-
niać członkinie zarządów, jest 
naprawdę duża – zaznacza dr 
Anna Golec, ambasadorka 30% 
Club Poland.

Jak wynika z badania, naj-
częściej ograniczają kariery 
Polek bariery zewnętrzne, np. 
negatywne stereotypy i obo-
wiązki rodzinne. Ponad poło-
wa ankietowanych specjali-
stek i  menedżerek czuje się 
gorzej traktowania ze względu 
na płeć, a jeszcze więcej, bo 56 
proc., uważa, że kobietom 
stawia się wyższe wymagania 
niż mężczyznom na tym sa-
mym stanowisku.

ANALIZA

    Szefowa zwykle radzi sobie   

masz pytanie,
wyślij e-mail do autorki

a.blaszczak@rp.pl

@

Źródło:30% Club Poland, DnB 

Udział  kobiet we władzach największych spółek na GPW, w proc.

firm w Polsce z przewagą 
kobiet w kadrze menedżerskiej
jest pozytywnie nastawionych
do zasad i norm związanych

z ESG

58
procent

firm w Polsce z przewagą
kobiet w kadrze menedżerskiej

w codziennej działalności
ściśle stosuje się

do zasad zrównoważonego
rozwoju (ESG)

46,5
procent

Polskie specjalistki i menedżerki
o sukcesie i awansie zawodowym,
opinie w proc.

Gotowość Polek na awans
do zarządu firmy, wskazania
w proc.
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Wioletta 

Marciniak-Mierzwa

starsza menedżerka 
w dziale doradztwa 
personalnego w EY Polska

Mimo stałej obecności zagadnienia równości płci na rynku pracy 
w agendzie działów HR, deklaracje firm w tym zakresie rozmijają 
się z rzeczywistymi działaniami. Im wyżej, tym tafla szklanego 
sufitu staje się grubsza. Udział kobiet w zarządach największych 
spółek giełdowych w Polsce nie przekracza 13 proc. i to nawet 
w sektorze finansowym, w którym kobiety stanowią 60 proc. 
pracowników. Działania podejmowane przez pracodawców, 
wymuszone zresztą obecnością nowych, bardziej progresywnych 
pokoleń na rynku pracy, nie nadążają za tempem zmian 
kulturowych na świecie.
Można jednak znaleźć przykłady firm, w których ponad połowę 
stanowisk menedżerskich obsadzonych jest przez kobiety. Stało się 

to dzięki konsekwentnym programom i inicjatywom, takim jak 
dbałość o równowagę płci w procesach rekrutacyjnych, rozwojowych 
i wynagrodzeniowych czy promowanie bardziej zrównoważonego 
podziału obowiązków rodzicielskich. Jest to zresztą element 
zgodnego z ESG tworzenia inkluzywnego środowiska pracy. 
Równowaga płci wymaga jednak zmiany myślenia o zarządzaniu 
kompetencjami i akceptacji większej konkurencji na rynku pracy, bo 
kobiety w Polsce stanowią nie tylko większość społeczeństwa, ale 
także osób z wyższym wykształceniem.
Zwiększenie udziału kobiet na stanowiskach menedżerskich mogą 
ułatwić jasne zasady ich promocji, bo wciąż napotykamy wiele 
stereotypów związanych z postrzeganiem płci. Konieczne jest więc 
wdrożenie bardziej przejrzystych zasad ładu korporacyjnego 
i usuwanie barier na drodze do awansu kobiet, m.in. przez bardziej 
partnerskie podejście do podziału obowiązków poza pracą.
Chociaż idea zrównoważonego rozwoju jest pozytywna dla ludzi 
i planety, to dopiero powszechnie obowiązujące przepisy powodują 
pożądane zmiany, które powinna wywołać dyrektywa UE dotycząca 
równości płci we władzach spółek giełdowych. ∑

OPINIA DLA „RZECZPOSPOLITEJ”
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Pozytywny wpływ kobiet jest mocno widoczny, gdy ich udział we władzach spółek 
przekracza „krytyczną masę” 30 proc. 
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  świetnie

Przy korzystaniu z cyfrowych 
narzędzi edukacyjnych
zawsze warto pamiętać
o podstawowych zasadach 
bezpiecznego korzystania
z internetu.

Wydarzenia ostatnich lat stały 
się katalizatorem, który bar-
dzo dynamicznie przyspieszył 
rozwój i  upowszechnienie 
zdalnej pracy, a także zdalnej 
edukacji. I  choć w  praktyce 
w Polsce nauczanie powróciło 
już do formy stacjonarnej, to 
jednak wykorzystanie techno-
logii i  działań związanych 
z dostępem do internetu wciąż 
jest jednym z  kluczowych 
elementów w edukacji.

 Kierunek: cyfryzacja

I właśnie możliwości zasto-
sowania technologii w eduka-
cji na szczeblu podstawowym 
i średnim znalazły się w cen-
trum uwagi raportu firmy ba-
dawczej Gartner („Leverage 
the K-12 Education Digital Le-
arning Maturity Model”), który 
wskazuje na konieczność 
przeniesienia nauki cyfrowej 
na wyższy poziom dojrzałości. 

Jak podkreślają jego twór-
cy, pełne wykorzystanie po-
tencjału cyfrowego nauczania 
w edukacji w szkołach podsta-
wowych i  średnich wymaga 
od osób za nią odpowiedzial-
nych oceny potrzeb organiza-
cji i  podjęcia kroków w  celu 
zwiększenia jej rozwoju 
w  obszarze digitalizacji. Jak 
uważają, skuteczne ramy ta-
kich działań tworzy model 
dojrzałości cyfrowej edukacji 

proponowany przez firmę 
Gartner.

Według diagnozy, którą 
przynosi raport, cyfrowe na-
rzędzia oferują szkołom po-
tencjał do tworzenia sperso-
nalizowanych możliwości 
uczenia się. Jednak niewystar-
czająca koncentracja na rozwi-
janiu możliwości organizacji 
w tym obszarze często powo-
duje, że nie udaje się osiągnąć 
znaczących rezultatów. Plany 
cyfrowego nauczania często 
nie określają, w  jaki sposób 
szkoła będzie systematycznie 
optymalizować technologie, 
modele nauczania i doświad-
czenie uczniów w celu uzyska-
nia lepszych wyników nauki. 
Co więcej, szkoły mogą się 
cofnąć w  rozwoju edukacji 
cyfrowej, nie posiadając wiary-
godnego procesu ciągłej oceny 

swoich działań oraz corocz-
nych planów realizacji wyzna-
czonych celów.

Wnioski mówią m.in., że na-
uka wykorzystująca technologie 
cyfrowe pomaga tworzyć lepiej 
spersonalizowane doświadcze-
nie edukacyjne uczniów i bar-
dziej ich angażować. Organiza-
cje, które koncentrują się na 
rozwijaniu swoich możliwości 
technologicznych i dostosowy-
waniu strategii cyfrowego 
uczenia się do swoich potrzeb 
mogą odnieść sukces w popra-
wie wyników nauczania.

Wyspecjalizowane 
narzędzia

Ale oczywiście do tego, aby 
wykorzystanie cyfrowego na-
uczania było skuteczne, po-

trzeba odpowiednich techno-
logii. Jedną z firm, które mają 
tego świadomość i dostarczają 
sprawdzone rozwiązania, jest 
ASUS. Firma oferuje urządze-
nia i technologie, których po-
trzebują instytucje zajmujące 
się edukacją, aby wejść na 
wyższy poziom dojrzałości 
w zakresie cyfrowego naucza-
nia. Są to rozwiązania w zakre-
sie zarówno sprzętu dla 
uczniów i  nauczycieli, jak 
i kompleksowe usługi i narzę-
dzia systemowe.

Każdy obszar aktywności 
technologicznej wymaga in-
nych priorytetów. Są specjal-
ne komputery przeznaczone 
dla graczy, z kolei inne urzą-
dzenia skupione są na domo-
wej rozrywce.

Zgodnie z tą filozofią ASUS 
oferuje wszechstronne urzą-

dzenia, które zostały zaprojek-
towane z myślą o nauce i pracy. 
Jest to np. linia laptopów BR 
z obsługą szybkiego internetu 
LTE i wzmocnioną konstrukcją. 
To także bezpieczny i wygod-
ny chmurowy system opera-
cyjny Chromebooka, który 
usprawnia naukę w dowolnym 
miejscu. To wreszcie kompute-
ry stacjonarne i  urządzenia 
AiO (All-in-One – kompaktowy 
sprzęt, w którym podzespoły 
komputera mieszczą się 
w obudowie monitora) do la-
boratoriów komputerowych 
i bibliotek. Z myślą o nauczy-
cielach zostały zaprojektowa-
ne lekkie, przenośne urządze-
nia z serii B5. Są one użyteczne 
zarówno w prowadzeniu zajęć, 
jak i w pracy.

Tak jak ze wszystkimi ak-
tywnościami w  sieci, także 
z  cyfrową edukacją nieroze-
rwalnie wiążą się kwestie cy-
berbezpieczeństwa. Jest to 
jeden z  najważniejszych 
aspektów korzystania z inter-
netu. Chodzi zarówno o umie-
jętność bezpiecznego poru-
szania się w  sieci (np. nie-
wchodzenie na podejrzane 
strony), jak i  o  świadomość 
zagrożeń związanych choćby 
z  postępowaniem z  mailami 
pochodzącymi z  nieznanych 
źródeł (a  czasem nawet od 
znanych nadawców, których 
komputery lub skrzynki pocz-
towe zostały zaatakowane!), 
zawierającymi zainfekowane 
załączniki lub szkodliwe linki, 
grożące np. utratą dostępu do 
części czy nawet całości zaso-
bów. Kolejnym obszarem po-
tencjalnych cyberzagrożeń są 
różne aktywności w serwisach 

społecznościowych, które są 
także wykorzystywane przy 
okazji edukacji, choćby do 
komunikacji.

O  wadze kształtowania 
świadomego korzystania z in-
ternetu i edukacji dotyczącej 
zasad cyberbezpieczeństwa 
świadczy choćby to, że temat 
ten jest obecny praktycznie 
w każdym raporcie obejmują-
cym wykorzystanie sieci – od 
dorocznych opracowań mię-
dzynarodowych agend, badań 
globalnych korporacji techno-
logicznych, po raporty wyspe-
cjalizowanych firm badaw-
czych.

Oczywiście znaczna część 
tych problemów znika, gdy 
procesy związane z  nauką 
odbywają się w bezpiecznym, 
kontrolowanym środowisku, 
do którego mają dostęp tylko 
nauczyciele i  uczniowie, 
i w którym zasoby są chronio-
ne przez profesjonalne syste-
my zabezpieczeń.

Także tu ASUS oferuje 
sprawdzone rozwiązanie. Jest 
to np. wsparcie dla platformy 
vPro, które dba o bezpieczeń-
stwo i  łatwość zarządzania 
technologiami. Korzystanie ze 
wspomnianych już rozwiązań 
chmurowych oferowanych 
przez sprawdzonego partnera 
zapewnia z jednej strony pełne 
bezpieczeństwo danych, 
z drugiej uniwersalny dostęp 
do zasobów z  dowolnego 
miejsca. Dzięki temu instytucje 
edukacyjne nie muszą zajmo-
wać się przygotowaniem i za-
rządzaniem systemem, a mogą 
skupić się na poprawie do-
świadczenia edukacyjnego 
uczniów.

MATERIAŁ PARTNERA: ASUS

Cyberbezpieczeństwo fundamentem cyfrowej edukacji
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Eksperci 
wskazują
na konieczność 
przeniesienia 
nauki cyfrowej 
na wyższy 
poziom 
dojrzałości

MATERIAŁ PARTNERA: GENERALI POLSKA

Obecnie zrównoważo-
ny rozwój jest wpisa-
ny w sposób prowa-
dzenia biznesu. Fir-

my mają dostęp do wiedzy 
i danych, dzięki którym widzą 
więcej i  mogą przewidywać 
pewne zjawiska. Ubezpiecze-
nia to szczególna branża, 
w  której zakres działalności 
wpisane jest szacowanie ryzy-
ka i – w pewnym sensie – prze-
widywanie przyszłości.

Mówiąc o zrównoważonym 
rozwoju, myślimy o ESG (Envi-
ronmental, Social and Corpo-
rate Governance). Kryją się 
pod tym trzy obszary: dbanie 
o środowisko naturalne, odpo-
wiedzialność społeczna i  ład 
korporacyjny. Każda firma, 
która dąży do bycia odpowie-
dzialną, uwzględnia te kryteria 
w swojej strategii. ESG zyskało 
w  ostatnich latach popular-
ność, częściowo za sprawą re-
gulacji. Nie bez znaczenia są 
również oczekiwania akcjona-
riuszy i  inwestorów, ale też 
konsumentów i pracowników, 
którzy przy swoich wyborach 
coraz częściej kierują się tymi 
kryteriami.

Wracając do ubezpieczeń – 
klient zawiera umowę ubez-
pieczenia po to, by osiągnąć 
określony cel – przede wszyst-
kim chce przekazać część ryzy-

ka swojej działalności ubezpie-
czycielowi i uzyskać świadcze-
nie w przypadku wystąpienia 
zdarzenia ubezpieczeniowego. 

Rolą ubezpieczyciela jest, 
by proponowane klientom 
rozwiązania pomagały im 
w zarządzaniu ryzykiem w ich 
działalności zarówno w  biz-
nesie, jak i  w  życiu prywat-
nym. Dlatego na każdym eta-
pie – od tworzenia produktu 
przez proces sprzedaży po 
ewentualną likwidację szkód 
– dbamy o to, by klient mógł 
otrzymać ochronę zgodną 
z  jego potrzebami. Dajemy 
klientom do dyspozycji na-
rzędzia online, jak samoob-
sługa w  likwidacji szkody 
przez stronę www, czy aplika-
cje, np. do oględzin i likwida-
cji szkód, aby mogli szybko 
uzyskać odszkodowanie i na-
prawić uszkodzone mienie.

Odpowiedzialny pracodaw-
ca wspiera pracowników i do-
stosowuje się do potrzeb. Po 
pandemii ważne okazało się 
wsparcie psychologiczne, 
a  obowiązującym modelem 
w wielu firmach stała się praca 
hybrydowa. Biura wyposażane 
są z dbałością o komfort pra-
cowników. Znajdziemy tam m. 
in. strefy wypoczynkowe, hel-
pomaty w  łazienkach, pokój 
dla karmiących mam, siłownię, 

a także rowerownię z szatnią 
i  łazienką. Pracownicy mogą 
przychodzić do biura nie tylko 
z dziećmi, ale także z psami. 

Jako odpowiedzialny „oby-
watel korporacyjny” dbamy 
również, aby zmniejszać nega-
tywny wpływ na środowisko. 
Procesy w firmach zamieniane 

są na elektroniczne, w  tym 
obieg dokumentów, faktury, 
zawarcie umowy etc., przez co 
radykalnie ograniczamy zuży-
cie papieru. Specjalne progra-
my mają za zadanie wspieranie 
lokalnych społeczności.

Dzięki odpowiednim decy-
zjom firmy mogą promować 
i wspierać konkretne postawy 
swoich interesariuszy: klien-

tów, kontrahentów, partne-
rów, pracowników poprzez 
odpowiednią ofertę, dobór 
produktów, politykę cenową, 
sposób wyboru dostawców, 
politykę inwestycyjną itp. itd. 
Czyli… przez codzienne decy-
zje biznesowe. Jednym zda-
niem – dbanie o zrównoważo-
ny rozwój to po prostu dbanie 
o ludzi i planetę.

Czy to oznacza, że firmy 
mają przestać zarabiać i  że 
ich celem nie jest zysk? Wręcz 
przeciwnie. Jeżeli chcą mieć 
możliwość działania długo-
terminowego przez kolejne 
dziesiątki i  setki lat, mieć 
możliwość generowania zy-
sku dla akcjonariuszy i warto-
ści dla wszelkich grup intere-
sariuszy, w  tym szczególnie 
klientów, pracowników 
i  partnerów, konieczne jest 
uwzględnianie zrównoważo-
nego rozwoju w każdej strate-
gicznej decyzji. 

To już nie jest miły dodatek, 
ale obowiązkowy element 
strategii każdej firmy w każdej 
branży. Tylko w pełni uwzględ-
niając zrównoważony rozwój 
we wszystkich strategicznych 
wyborach, mając na celu two-
rzenie wartości dla wszystkich 
interesariuszy, można budo-
wać bardziej sprawiedliwe 
i odporne społeczeństwo.

Zrównoważony rozwój 
to dbałość
o ludzi i planetę

Justyna 

Szafraniec

dyrektor ds. PR,
Generali Polska
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Marzena

Strzelczak

prezeska i dyrektorka generalna 
Forum Odpowiedzialnego Biznesu 

Polki są lepiej wykształcone niż Polacy, a najpowszechniejszym 
wykształceniem pracujących kobiet jest wykształcenie wyższe.  
Jesteśmy także w ścisłej czołówce państw UE, jeśli chodzi 
o stanowiska średniego szczebla kierowniczego – odsetek 
kobiet wynosi w Polsce 41 proc., podczas gdy średnia unijna 
wynosi ok. 33 proc. Jednak indeks równości płci 
przygotowywany przez Europejski Instytut ds. Równości Kobiet 
i Mężczyzn (EIGE) pokazuje regres. W 2022 r. Polska, z wynikiem 
57,7 na 100 możliwych do uzyskania punktów (prawie o 11 pkt 
proc. poniżej unijnej średniej), zajęła w nim 21. miejsce w UE. 
Powolne tempo postępu, wynoszące jedynie ok. 2,2 pkt proc. od 
2010 r. (średnia w UE to 5,5 pkt proc.), sprawia, że obecna 
pozycja Polski w rankingu EIGE jest o siedem miejsc gorsza.
Niezbyt optymistyczne są też wyniki badania zrealizowanego 
w 2022 r. z okazji dziesięciolecia Karty różnorodności w Polsce 
na reprezentatywnej próbie 800 średnich i dużych firm.  
Okazało się, że pojęcie zarządzania różnorodnością zna jedynie 
połowa firm (wśród dużych podmiotów 73 proc.), lecz częściej 
niż dekadę temu przekłada się to na konkretne działania, które 
podejmuje 34 proc. firm. Dwie na trzy zauważają, że 
różnorodne zespoły mają pozytywny wpływ na ich wyniki 
finansowe. Nie znajduje to jednak odzwierciedlenia w praktyce, 
gdyż zarówno na średnim, jak i na najwyższym szczeblu 
zarządzania dominują mężczyźni.
Jak zmienić ten stan rzeczy? W kontekście planowanych 
dyrektyw UE nie sądzę, by dodatkowe regulacje były dobrym 
pomysłem. Już zmieniają się oczekiwania wobec pracodawców, 
więc znalezienie i utrzymanie pracowników będzie zależało od 
otwartości na różnorodne potrzeby. Ważne, by poza 
procedurami pracodawcy postawili na edukację i szkolenia, by 
patrzyli na temat szeroko. Programy wspierające równość płci 
muszą być programami nie tylko na rzecz kobiet, ale w interesie 
kobiet i mężczyzn, na rzecz budowania włączającej organizacji, 
z zaangażowaniem wszystkich, a nie tylko połowy 
zatrudnionych. ∑
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Dzięki odpowiednim 
decyzjom firmy 
mogą promować 
i wspierać postawy 
swoich 
interesariuszy
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Pierwsze raporty 
CSR, czyli wykra-
czające poza spra-
wozdawczość stricte 
finansową, najwięk-

sze przedsiębiorstwa i wybra-
ne instytucje finansowe 
w  Polsce publikowały już 
w  pierwszej dekadzie tego 
wieku. Jednak wyraźne przy-
spieszenie i wzrost znaczenia 
raportowania danych niefi-
nansowych obserwujemy od 
około sześciu lat. 

Stało się tak za sprawą Unii 
Europejskiej, która w  2014 
roku uchwaliła dyrektywę 
dotyczącą ujawniania infor-
macji niefinansowych (Non-
-Financial Reporting Directi-
ve, NFRD). Została ona 
wdrożona do polskiego syste-
mu prawnego w  2017 roku 
poprzez nowelizację ustawy 
o rachunkowości. 

Od tego czasu regulacje 
w  obszarze raportowania 
niefinansowego i  zakres da-
nych, do ujawniania których 
zobowiązane są firmy, zostały 
znacząco rozbudowane. Nale-
ży tu wspomnieć przede 
wszystkim o przyjętej w 2022 
roku dyrektywie dotyczącej 
sprawozdawczości w zakresie 
zrównoważonego rozwoju 
(Corporate Sustainability Re-
porting Directive, CSRD). Po-
cząwszy od sprawozdań za 
2024 rok, wprowadzi ona 
nowe obowiązki i nowe stan-
dardy raportowania zrówno-
ważonego rozwoju obejmują-
ce coraz większe grono spółek. 

Zmiana paradygmatu

Trzeba przy tym podkreślić, 
że zmiana podejścia do rapor-
towania i zakresu ujawnianych 
danych nie wynika bynajmniej 
z nieracjonalnej woli unijnych 
urzędników nakładania na 
przedsiębiorstwa coraz to 
nowych obowiązków. Nowe 
regulacje są przede wszystkim 
odzwierciedleniem zmieniają-
cego się już od jakiegoś czasu 
paradygmatu rozwoju gospo-
darczego, gdzie osiągane wy-
niki finansowe nie są jedynym, 
czy nawet nie są najważniej-
szym parametrem oceny 
działalności danego podmio-
tu. To także element polityki 
klimatycznej Unii Europejskiej 
(i  nie tylko), której cele bez 
aktywnej roli i wysiłków sekto-
ra prywatnego byłyby niemoż-
liwe do osiągnięcia. 

Rozszerzenie obowiązków 
informacyjnych firm o  spek-
trum pozafinansowe stanowi 
też znaczącą, dodatkową 
wartość dla różnych grup inte-
resariuszy, w tym inwestorów, 
którzy zdają sobie sprawę, że 
wyniki finansowe to jedynie 
wycinek informacji o  danym 
podmiocie. Wycinek niepełny, 
jeśli nie uwzględni się chociaż-
by ryzyk związanych z  tym, 
jaki wpływ dane przedsiębior-
stwo wywiera na środowisko, 
pracowników, społeczności 
lokalne czy klientów, oraz 
z  tym, jaki wpływ otoczenie 
może mieć na działalność 
i perspektywy rozwoju przed-
siębiorstwa. Uwzględnienie 
tych czynników daje niepo-
równywalnie szerszy, wielowy-
miarowy obraz funkcjonowa-
nia firmy i jej potencjału. 

Rosnącą wagę tych czynni-
ków potwierdzają dostępne 
analizy i badania. Jak wskazu-
ją eksperci KPMG, wpływ 
czynników ESG (ang. Environ-
mental, Social, Governance), 
czyli uwzględniających kwe-
stie związane z ochroną środo-
wiska, społeczne oraz z zakre-
su ładu korporacyjnego, na 
prognozy finansowe i przyszłe 
przepływy pieniężne jest 
trudny do ujęcia, jednak nie 
ulega wątpliwości, że mają one 
realny wpływ na postrzeganie 
spółek przez inwestorów. 

Zaniedbania w raportowa-
niu kwestii związanych z ESG 
powodują, że taki podmiot 
postrzegany jest jako bardziej 
ryzykowny. Większe ryzyko 
z kolei przekłada się na wyższą 
stopę dyskonta, która finalnie 
skutkuje niższą wyceną. 

Podobne wnioski przedsta-
wia badanie Deloitte przepro-
wadzone wśród przedstawi-
cieli funduszy private equity. 
Z  raportu „Central Europe 
Private Equity Confidence 
Survey” wynika, że inwestorzy 
przywiązują coraz większą 
wagę do czynników ESG przy 
podejmowaniu decyzji inwe-
stycyjnych. Deloitte przewidu-
je także, że spółki korzystające 
z finansowania funduszy pri-
vate equity, które uwzględnią 
czynniki ESG w swoich mode-
lach biznesowych, mogą sku-
tecznie zwiększyć swoją wyce-
nę po wyjściu inwestora. 

Szczególna
rola banków

W  całym procesie zmian 
dotyczących raportowania 
niefinansowego banki – czy 
szerzej sektor finansowy – od-
grywają dodatkową, bardzo 
istotną rolę. 

Z  jednej strony same są 
przedmiotem zmieniających 
się regulacji w obszarze rapor-
towania – Unia Europejska 
nakłada na sektor finansowy 
nawet większe wymogi w tym 
względzie, co znajduje od-
zwierciedlenie w  szeregu re-
gulacji, takich jak wspomniana 
dyrektywa CSRD, ale także 
rozporządzenie w  sprawie 
ujawniania informacji związa-
nych ze zrównoważonym roz-

wojem w sektorze usług finan-
sowych (Sustainable Finance 
Disclosure Regulation, SFDR). 

Z drugiej strony są akcelera-
torem zmian. Dzieje się tak, 
ponieważ instytucje finansowe, 
dążąc do redukcji swojego ne-
gatywnego wpływu na środowi-
sko, zaczęły ograniczać finanso-
wanie projektów stojących 
w sprzeczności z tym celem. 

Oznacza to, że w perspekty-
wie kilku lat przedsięwzięcia 
o szkodliwym wpływie na śro-
dowisko lub społeczeństwo 
będą miały ogromną trudność 
w uzyskaniu finansowania ze-
wnętrznego, czy wręcz będzie 
to niemożliwe. Samo w  sobie 
stanowi to silny bodziec dla 
przedsiębiorstw z pozostałych 
segmentów gospodarki, by 
również ograniczać swój nega-
tywny wpływ na otoczenie. 
Inaczej ich dalszy rozwój może 
stanąć pod dużym znakiem 
zapytania. 

Ponad 30 lat 
proekologicznej misji

W Polsce pionierem w pro-
mocji projektów i  inwestycji 
przyjaznych środowisku jest 
Bank Ochrony Środowiska 
(BOŚ). BOŚ realizuje swoją 
proekologiczną misję już od 
ponad 30 lat. Jeszcze długo 
przed wprowadzeniem pierw-
szych unijnych regulacji w tym 
zakresie BOŚ zaczął publiko-
wać raporty ekologiczne 
(pierwszy przed 2000 rokiem), 
w  których podsumowywał 
własną działalność w obszarze 
szeroko pojętej ekologii. Co 
więcej, BOŚ już w 2007 r. – jako 
pierwsza instytucja finansowa 
w  Polsce – policzył wielkość 

emisji gazów cieplarnianych 
związanych ze swoją działal-
nością oraz podjął się kom-
pensacji wytworzonego śladu 
węglowego, realizując projek-
ty nasadzeń lasów. 

Bank Ochrony Środowiska 
pozostaje liderem zielonej 
transformacji, ale nie ma już 
chyba w  Polsce instytucji fi-
nansowej, która nie przykła-
dałaby dużej wagi do czynni-
ków środowiskowych czy 
szerzej – ESG. To właśnie sek-
tor bankowy jest liderem 
wdrażania polityk poszanowa-
nia kwestii środowiskowych, 
społecznych i ładu korporacyj-
nego w Polsce.

Sektor finansowy jest rów-
nież w czołówce branż, które 
dążą do uzyskania ratingu ESG 
i jego systematycznej poprawy. 
Dzieje się tak z kilku względów. 
Rating ESG stanowi przede 
wszystkim potwierdzenie 
efektywności działań związa-
nych z prowadzeniem biznesu 
zgodnie z  zasadami zrówno-
ważonego rozwoju. Jest to 
jednocześnie odpowiedź na 
rosnące oczekiwania inwesto-
rów instytucjonalnych, indy-
widualnych oraz innych inte-
resariuszy. Według szacunków 
Deloitte 65 proc. inwestorów 
instytucjonalnych przy podej-
mowaniu decyzji korzysta 
z  ocen ESG regularnie, przy-
najmniej raz w tygodniu. 

Nie może też dziwić, że Bank 
Ochrony Środowiska również 
w tym względzie jest w rynko-
wej czołówce. Po raz pierwszy 
uzyskał rating ESG w  2021 
roku. Agencja ratingowa Mor-
ningstar Sustainalytics przy-
znała wówczas BOŚ ogólną 
ocenę ESG Risk na poziomie 
19,9, co oznaczało niewielkie 

ryzyko istotnego negatywnego 
wpływu czynników ESG („Low 
Risk”). Z kolei w 2022 roku BOŚ 
zdołał znacznie poprawić tę 
ocenę i zejść do poziomu 14,2. 
Ten wynik plasuje BOŚ w gro-
nie 9 proc. najlepiej ocenio-
nych banków w wymiarze glo-
balnym (na ponad 1 tysiąc 
przebadanych instytucji finan-
sowych) i zarazem w czołowych 
8 proc. spośród ponad 15,5 tys. 
wszystkich firm na całym świe-
cie poddanych badaniu przez 
Morningstar Sustainalytics. 

Nie spocząć na laurach

Inne polskie banki również 
korzystnie wypadają w zesta-
wieniach przygotowywanych 
przez renomowane agencje 
ratingowe. Jednocześnie mają 
świadomość, że nie mogą 
spocząć na laurach i  mają 
jeszcze dużo do zrobienia. 

Badanie PwC „Zielone finan-
se po polsku”, przeprowadzo-
ne w 2022 roku, wskazuje, że 
tylko połowa ankietowanych 
przedstawicieli instytucji fi-
nansowych stwierdziła, iż ich 
instytucja jest na bieżąco ze 
wszystkimi wymogami zrów-
noważonego finansowania. 
Wynik ten zarazem oznacza 
znaczącą poprawę w porówna-
niu z rezultatami badania 
z 2021 roku – wtedy jedynie 21 
proc. przebadanych banków 
deklarowało bycie na bieżąco 
z obowiązującymi regulacjami. 

Ten pozytywny trend powi-
nien się utrzymać, gdyż w oce-
nie ankietowanych przez PwC 
przedstawicieli banków „wdro-
żenie przepisów i wytycznych 
nadzorczych w  obszarze 
zrównoważonego rozwoju” 

stanowi kluczowy obszar zrów-
noważonego finansowania (75 
proc. wskazań). Na drugim 
miejscu (69 proc.) znalazła się 
z kolei „realizacja strategii ESG 
i  określonych w  niej celów 
w  obszarze gospodarki wła-
snej”. Odpowiedzi te wskazują 
na determinację polskich 
banków we wdrażaniu nowych 
standardów raportowania po-
zafinansowego oraz ogranicza-
niu negatywnego wpływu – 
własnego i kontrahentów – na 
otoczenie. 

Warto również zwrócić uwa-
gę na fakt, że bieżąca trudna 
sytuacja makroekonomiczna 
i geopolityczna nie ma istotne-
go wpływu na plany i ambicje 
sektora finansowego w zakre-
sie realizacji celów zielonej 
transformacji i  wypełniania 
obowiązków informacyjno-
-regulacyjnych (81 proc. wska-
zań w ankiecie PwC). 

Biorąc pod uwagę szczegól-
ne znaczenie raportowania 
niefinansowego w  sektorze 
finansowym, to właśnie wśród 
instytucji bankowych można 
oczekiwać wykształcenia naj-
lepszych praktyk w tym zakre-
sie, z których następnie będą 
mogły korzystać także inne 
przedsiębiorstwa. A  grono 
firm raportujących kwestie 
zrównoważonego rozwoju 
będzie systematycznie się 
powiększać, co będzie wyni-
kać zarówno z  nowych obo-
wiązków informacyjnych, 
zgodnie z  dyrektywą CSRD, 
jak i z uwzględniania czynni-
ków ESG w strategiach rozwo-
ju firm. 

ARTYKUŁ PRZYGOTOWANY
PRZEZ DEPARTAMENT POLITYKI 
EKOLOGICZNEJ, ESG I TAKSONOMII 
BANKU OCHRONY ŚRODOWISKA 

MATERIAŁ PARTNERA: BOŚ
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Sektor bankowy jest liderem wdrażania polityk poszanowania kwestii środowiskowych, społecznych i ładu korporacyjnego w Polsce

Sektor finansowy źródłem 
dobrych praktyk w CSR
Rozszerzenie obowiązków informacyjnych firm o spektrum pozafinansowe to dodatkowa wartość dla 
interesariuszy, którzy wiedzą, że wyniki finansowe to jedynie wycinek informacji o danym podmiocie. 
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